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On December the 29th, 1948, the Press Department of the Hungarian Ministry of Home Affairs 

announced that the police authorities had arrested Jozsef Mindszenty, archbishop of Esztergom, charged 

with treason, espionage, crimes directed at the overthrow of the Republic, and foreign exchange 

speculation. They also arrested, apart from Andras Zakar, the Primate’s secretary, who had already been 

taken into custody on charges of treason and anti-democratic activity, Miklos Nagy, the secretary of 

Actio Catholica, charged with treason and smuggling people across the frontier, Bela Ispanky a priest, 

charged with treason, Janos Varadi, a Jesuit monk, charged with treason and foreign exchange 

speculation, Jozsef Vid, a Jesuit monk, charged with foreign exchange speculation and failure to report a 

crime, Miklos Beresztoczy, the Budapest director of Actio Catholica, charged with antidemocratic 

activities and failure to report a crime, Zoltan Endredy, a chaplain, charged with smuggling people 

across the frontier, Janos Fabian, the archbishop’s archivist, charged with being an accomplice to 

treason, Imre Boka, an arehiepiscopal councillor. Prince Pal Eszterhazy, a landowner, dr. Gabor 

Horvath, a lawyer, and Tivadar Wydler, a bank director, charged with foreign currency speculation, and 

Jusztin Baranyai, a University professor, charged with treason. 

The unmasking of Mindszenty and his accomplices, and their arrest, caused the greatest confusion 

among those whom he served, the western imperialists. Their press, their radio propaganda, and, 

moreover, statements by certain statesmen and bishops, tried by slander and denial, to whitewash 

Mindszenty, their accomplice. 

The Hungarian Government wishes to publish in this book a few of those many proofs it has at its 

disposal, the greater part of which are from Mindszenty’s secret buried files, which will prove tangibly 

and irrefutably to any unbiased man that Mindszenty and his company were guilty. 

 

1. Mindszenty sets out for Rome on the airplane put at his disposal by the American mission. 
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2. Mindszenty's secretary Andras Zakar, and Janos Fabian, the Archbishop's archivist, with the metal 

case in which the Primate kept his most confidential documents and which they buried a yard deep in 

the cellar of the Archbishop's palace at Esztergom. 
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MINDSZENTY’S PAST 

Mindszenty in a confession he has written in his own hand (Appendix 3.) summarizes his political 

attitude and past as follows: 

“I am a Hungarian nobleman. My original surname was Pehm. The Pehm family was declared noble 

in 1732. On my mother’s side I am descended from the Hungarian noble family of Kovacs which was 

raised to the rank of nobility in 1663. 

In February 1917, I was sent to Zalaegerszeg as a teacher of religion. In 1919 I was appointed parson 

of that same place and I worked there in that capacity until March 29th, 1944, when I became bishop of 

Veszprem. I was appointed Prince Primate in October 1945. Recalling my public activities I declare that 

I have always considered myself a royalist. That is why I have always supported to the greatest possible 

extent those political tendencies that helped to realize that aim. After my appointment as Prince Primate 

I could serve my aims all the more efficiently. My aim is the aim of the monarchist movement in 

Hungary; a Federative Central European Monarchy, with a personal union between Hungary and 

Austria, and with other Catholic states, in the first place Bavaria, that might perhaps join it, and with 

Otto Hapsburg on the throne. I only thought this possible after the overthrow of the Hungarian Republic 

with foreign, and in the first place, American aid. It was in the interests of this that I did everything to 

support American politics in Hungary, partly by my activity against the Hungarian Republic, and partly 

by constantly urging their interference, by a regular service of facts, and by espionage. 

 
3. Mindszenty’s handwritten statement on his political attitude. 
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3. Mindszenty’s handwritten statement on his political attitude. 

 

 
3. Mindszenty’s handwritten statement on his political attitude. 
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I did not rely only on the Americans for my purpose; I organized all those forces, both in Hungary 

and abroad, whose interest it was to overthrow the Republic, and with it its institutions and 

accomplishments, such as the land reform and nationalisation. 

I expected the restoration of the Monarchy after the conclusion of a third world war by an American 

victory. For the transition period, until such time as Otto should return, I would have been the temporary 

head of state. I wanted to crown Otto myself because it would have secured for me all those privileges 

that are granted to one who is foremost in the peerage. 

I acknowledge that from the days of my youth I opposed every democratic policy of the Hungarian 

people and supported right-wing movements”. 

HIS CONNECTION WITH THE HUNGARIAN NAZIS 

Jozsef Mindszenty (Pehm) had already drawn attention to himself before the war by his frequent 

political action of a fascist type and by his outrageous behaviour. He was known as one of those 

“political priests” whose political activities the faithful looked upon with incomprehension and 

estrangement. It was all the more surprising when after the liberation of the country in 1945 Mindszenty, 

with his fascist past, asked for 300 holds
*
 of his land to be exempted from the land reform on the basis 

of his alleged merits in the resistance movement. Certain reactionary circles in Hungary, and even more 

so the western imperialists, have since then too, several times tried to make Mindszenty appear as a hero 

of the Hungarian resistance movement. The truth, however, is that at the end of 1944, at the time of 

Szalasi’s reign of terror a certain Nazi lawyer from the town of Veszprem called Ferenc Schiberna 

wanted, in his capacity of county prefect to requisition a part of the bishop’s palace at Veszprem, and to 

take over the 1,800 new men’s shirts and drawers which he found there. Mindszenty, as bishop of 

Veszprom, protested against this. Schiberna thereupon had him arrested and had the clothes taken away. 

That is how Mindszenty came to be a prisoner of the Nazis, and in one month he addressed four 

petitions to various members of the Nazi government asking for his liberation. 

In his letter written to Jeno Szollossy, the Nazi deputy premier, on January 12th, 1945, he 

emphasized that there were no political reasons for his arrest, that the only charge against him was of 

hoarding, of trying to save his property, and that he had a long-standing personal disagreement with 

Schiberna. Of the Nazi county prefect he writes among other things: “his religious behaviour does not 

befit a government headed by that head of the state (Szalasi) who takes part in retreat and leads the life 

of a devout Catholic”. 

In another letter written to the Nazi Minister of Home Affairs, Gabor Vajna, from Sopron, on 

January 16th, 1945, he boasts of the fact that “it was the Apostolic Holy See that was the first to 

recognize the present order”. On February 11th, 1945, Dr. Robert Medgyessy-Schwartz was 

commissioned by Mindszenty to write a petition to the government in which he gave the following 

reasons for liberating the bishop: “It was just yesterday that I heard that the government wants to make 

records in every village liberated from Russian occupation, and wants to have these signed by the bishop 

concerned, because people abroad, thinking of everything as propaganda, would only believe the church 

authorities on this matter. Our bishop could be of very great service in this way, but of course only if he 

is free, because it is in any case his plan immediately to visit the villages concerned, to console the 

faithful and urge them to steadfastness”. 

This is how he offered his services to the Nazi terroristic regime which, at this time had been driven 

back to the western frontiers where it was living its last days, a regime which he considered a “Christian 

state”. 

And after the liberation he tried to make political capital of his personal conflicts of financial origin, 

of the enmities that had arisen through his hoarding and speculation, very much like his present dollar 

deals. And in this way he tried to exempt his land from the land reform. 

                     
*
 1 Hungarian hold — 1.42 acres. 
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Mindszenty himself admits his conflict with the Nazis: “My arrest on October the 21st, 1944, was 

not for political reasons but because Ferenc Schiberna, county prefect for the county of Veszprem, had 

found 1,800 shirts and drawers nearly 100,000 pengo’s worth, hoarded in my palace, and because I had 

a disagreement with him over the requisitioning of accommodation. For this reason they interned me.” 

A characteristic proof of his sympathy for and interest in the cause of the Hungarian Hitlerites is a 

letter written to him by the Jesuit monk, Tibor Revay, in which he gives an account of Szalasi’s 

behaviour at the time of his retreat at the Jesuits’ Manreza house. The letter dated April 16th, 1938, 

reads: 

“My dear honoured Sir! Szalasi was here in devout retreat. He behaved extremely well. He has also 

been here since. He was glad to make contact with one or two of the fathers. Whether he is suited to 

national leadership I do not know. I consider him reliable from the Catholic point of view. Whether he 

can influence his colleagues I do not know. He promised he would send them to me for devout retreat. It 

seems he has not yet been able to fulfill his promise. 

I am sorry I was not able to get the answer in time” (Appendix 4). 

Mindszenty, however, has declared in his statement not only that he sympathized with National 

Socialism in Hungary in J938, but also that he gave active help to Szalasi and Co. in their political 

progress: 

“On April 19th, 1938, Viktor Zoltan Toth, the dean of Devavanya who was a great sympathizer of 

the Fascists, and I convoked a conference of priests in Budapest. After the deliberations of the 

conference we issued a memorandum. The memorandum was worked out by a committee of three 

members under my chairmanship. The other members were Viktor Zoltan Toth and Zoltan Nyisztor. The 

conference committed itself to follow a national, social line. We decided that we thought the Jewish 

problem ought to be solved by way of racial laws in the same way as the fascists wanted it. We 

emphasized that it was the party we supported, the Christian Party (Wolff-Party), that had so far 

introduced the only laws of racial protection and the Numerus Clausus. With this memorandum of ours, 

which by means of deans’ conferences we spread to every parish in the country, we helped the advance 

of the fascists,” says Mindszenty in his statement which together with the other statements and facts 

shows clearly that his internment in 1944 was not the result of political resistance to fascism of the 

Szalasi type, but of a quarrel with a local authority over financial matters. 



9 

 
4. Report of the Jesuit monk Tibor Revay of Szalasi’s devout retreat addressed to Mindszenty (from 

Mindszenty's secret files). 
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MONARCHIST CONSPIRACY AGAINST THE REPUBLIC 

After the liberation, Jozsef Mindszenty was appointed to the chair of Archbishop of Esztergom that 

had become vacant with the death of Jusztinian Seredi. Right from the very beginning he openly 

interfered in political life. It can already be seen in the minutes of the Episcopal Conference held on 

October 17th, 1945, where he said in his speech of welcome: ‘'The main thing in our programme must 

be to lead our flock, but I also attribute great importance to participation in public life”. And in answer 

to greetings from the prime minister he sent the following telegram: ‘I gratefully thank you for your 

warm congratulations — the first public dignitary of the land is at his country’s service. Prince Primate”. 

(Appendix 5.) 

 
So, in his very first official act, Mindszenty already appeared with the demand that he should be 

looked upon, not as the head of the Catholic Church, but in the spirit of the old feudal times as the “first 

public dignitary” of the land or as he later called himself its “first peer”. 

Since 1945 he has used his high ecclesiastical position to fight with all the forces at his disposal 

against democracy in Hungary, against the measures of the Republic, against the land reform and against 

nationalization. With his speeches, pastoral letters and directives, he has more than once seriously 

sinned against the foreign political interests of the country. 

Apart from his open anti-democratic activities Josef Mindszenty stood at the head of the monarchist 

organization for restoring the House of Hapsburg. Mindszenty’s monarchist politics are by no means 

new in origin. He himself says, in his statement: 

“I have been a monarchist from my early youth, and I attribute my political conviction mainly to the 

influence of Count Janos Mikes, the county bishop of Szombathely. In this question it is my conviction 

that a correct form of state for the Hungarian people is the monarchy whose legal representative was 

Charles IV and after his death Otto Hapsburg. I gave voice to this conviction of mine after the liberation 

too, and I accordingly protested at the time against the proclamation of the Republic”. 

When the question of a republican form of state was put on the agenda in Hungary the Prince 

Primate sent a letter to the government on December 31st, 1945, in which he declared: 

“I am informed that the National Assembly wishes in the near future to put constitutional reforms on 

its agenda, including the establishment of a Republic, and with it a plan for abolishing the thousand year 
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old Hungarian monarchy. If this news corresponds to the truth, even though I have not had official 

information, then with the right of public office exercised by the primates of Hungary continuously for 

more than 900 years I do protest against these plans”. 

Of the way this letter came to be written Mindszenty states: “At this time I regularly had talks with 

Jusztin Baranyai, and we were mainly concerned with the changes to be expected in the constitution of 

the country. My point of view, which I later developed in writing, was that I would protest against the 

introduction of a republic”. 

But this time Mindszenty was already not content with protests sent to the government but began 

illegal organization. 

“Immediately after the liberation,” — he admits — “I tried to direct the internal political life of the 

country in accordance with monarchist aims. Thus before the general elections held in autumn 1945 I 

decided that in the given political situation the monarchists would have to be introduced into the 

National Assembly through the Independent Smallholders’ Party. Bela Varga played a leading part in 

the Smallholders’ Party and with his help we had reliable monarchists like Margit Slachta, Pal Zeoke, 

Ferenc Kovacs and others nominated. 

“Concrete aid to the Smallholders’ Party was given through a pastoral letter dated October 18th, 

1945, in which, after attacks on the order that had developed after the liberation, I unequivocally 

instructed Catholics to vote against the Marxist parties for the Independent Smallholders’ Party.” His 

secretary, Dr. Andras Zakar, states the following: 

“In spring 1945, in the course of the general search for a political solution, the Prince Primate paid 

special attention to the person of Dezso Sulyok. This was because he knew his monarchist point of 

view.” 

At the 1945 elections Mindszenty openly supported the Independent Smallholders’ Party because, — 

as Zakar says, — “The ‘group for the defence of the constitution’, of the Smallholders’ Party under the 

leadership of Bela Varga and with the knowledge of the Prince Primate did propaganda work among the 

priests of the country. The object of the Primate was the organisation of the leading monarchist 

personalities within the Smallholders’ Party, and getting them into suitable positions.” 

“I know,” —continues Zakar, — “that before these events, Marquis Pallavicini, Jr., had gone to 

France, before and after which he had had talks with Mindszenty at his palace in Buda. There is no 

doubt that at the talks before his departure the question discussed was that of establishing contact with 

Otto. This is substantiated by my information from Miklos Boer who told me that when Pallavicini 

returned he had reported to the Prince-Primate to give an account of his visit in France and had said that 

he had met Otto in Paris and had talked with him about Hungary. It is a fact that after Pallavicini’s 

return to Hungary it was noticeable that the exponents of monarchism visited the Prince Primate one 

after the other.” Mindszenty himself admits; “In 1945 in the course of the shaping of political life I had a 

talk with George Pallavicini Jr., who had previously gone to France where he had had a conversation 

with Otto. Pallavicini’s journey was important because he had established contact with Otto Hapsburg, 

so that it was then already possible to assume certain points of view.” 

Mindszenty established his further contact with Otto in accordance with these “points of view”. 

Until his journey to America in 1947 he seized every opportunity to secure permanent contact with Otto 

Habsburg. “In February 1946 I went to Rome for my consecration as Cardinal. There I met Cardinal 

Van Roey of Belgium, who, I knew, had good relations with the royal family. On this occasion Van 

Roey gave me a letter of greeting in which Otto congratulated me on my appointment as Cardinal” 

admits Mindszenty in his handwritten statement, and continues, “I also had contact with Van Roey later 

on.” Of the essence of this contact Zakar says: “Mindszenty asked Van Roey, for he knew that Otto 

would look him up during his stay in Belgium, that in so far as he needed a contact with Otto, Van Roey 

should be so kind as to undertake that role. The Belgian Archbishop did undertake it. In spring 1947 the 

Prince Primate sent a letter to Van Roey and in this he writes as follows. ‘I ask your Eminence to give 

the enclosed letter to the gentleman from whom you brought a letter to Rome.’ These lines were written 
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in Latin. I know that Otto later on acknowledged receipt of this letter at the talk he had with the Prince 

Primate in Chicago.” 

But it was not only Pallavicini and Bishop Van Roey who acted as intermediaries between 

Mindszenty and Otto. He had Jozsef Kozi-Horvath, a papal chamberlain, flee the country illegally with 

the same task. And of him he says, “At the end of January 1947 he sent me a confidential report in 

which he describes in detail among other things his talks on December 12th and 14th, 1946, with His 

Highness Otto. At the talks Otto pointed to the possibilities of a restoration.” 

THE MEETING BETWEEN MINDSZENTY AND OTTO 

It was after such preliminaries that Mindszenty travelled to America in June 1947. The pretext for 

the journey was the Mary Congress at Ottawa but its real concealed object was a personal meeting with 

Otto. Among other things Mindszenty said this of his American journey (Appendix 6): “At the 

beginning of the festivities we were joined by Pal Zsamboki, the former confessor to Charles IV, and an 

old friend of the royal family. Towards the end of the Congress, Zsamboki reported that Queen Zita and 

her youngest daughter asked for an audience. I did not think it would be good to meet publicly in the 

palace of the archbishop, so Zsamboki recommended a nunnery. The meeting lasted about 45 minutes. 

After the end of the festivities of Mary we travelled to the United States. At the beginning of July 

 
6. Mindszenty’s handwritten statement on his American journey and his meeting with Otto. 



13 

 
6. Mindszenty’s handwritten statement on his American journey and his meeting with Otto. 

 
6. Mindszenty’s handwritten statement on his American journey and his meeting with Otto. 
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we arrived in Chicago where we stayed at Cardinal Archbishop Stritch’s. Shortly after this Zsamboki 

prepared a meeting between Otto and me which took place in secret at a nunnery. I was accompanied on 

that journey by my secretary and Zsamboki. The two of us had about an hour’s talk. Otto inquired about 

the political situation in Hungary and about the approaching elections. I gave him an accurate account of 

the political situation. Otto gave detailed instructions that the monarchists should not form a separate 

party but should work carefully and quietly and should take as few risks as possible. They should as far 

as possible gain parliamentary seats through the suitable existing parties and they should acquire 

positions. Of his ideas for the future he said that, though he separated the question of Austria from that 

of Hungary, he nevertheless thought of a personal union in which Austria as an industrial state would 

continue to develop her industry while Hungary would perfect her agriculture. This dual form, said Otto, 

would be a bastion of defence against materialism, all the more so, as it would be built on an evangelic 

basis. In connection with foreign political questions he directed my attention to the new Budapest 

Minister of the United States, Mr. Selden Chapin, whom he knew personally. Finally he sent his 

greetings to Jusztin Baranyai and we agreed to keep the meeting a secret. Then, at my hotel, on three 

pages — so far as I remember — I wrote down the instructions he had given. I put the notes in an 

envelope, and for safe-keeping I sent them by means of Pal Zsamboki to Cicognani, the apostolic 

nuncio, in Washington. 

“Shortly afterwards we went to New York where we spent a few days as guests of Cardinal 

Spellman because of some trouble with the air service. There, in the course of our conversation we 

spoke among other things also of Otto Hapsburg. I told the Cardinal about our meeting and Spellman 

said that he knew Otto, had met him twice, and thought very highly of him. About Otto he knew that his 

father had been King of Hungary and that I therefore had to have something to do with him. Spellman 

then said that he thought it necessary that I should give a letter of commission to Otto which would 

entitle him abroad to represent Hungarian Catholics. I then gave a short letter of commission to say that, 

in case I was prevented from doing so, Otto would be entitled to represent the Catholics of Hungary. 

After writing the letter I gave it to Cardinal Spellman. 

On the day of my departure, at 11 a. m., I had a short talk with Tibor Eckhardt in the anteroom to the 

vestry at St. Patrick’s Cathedral. This meeting, too, was prepared by Pal Zsamboki. The conversation 

was short — it lasted about 20 minutes — as Spellman was waiting outside in a car. I warned Eckhardt 

to put aside quarrels and accursed disunity and to organize unity for the Hungarians. He promised this. 

Finally he mentioned preparations that were going on for war.” (Appendix 6.) 

Zakar says of the details of the conversation with Otto: “The Prince-Primate told Cardinal Spellman 

of New York about the details of his talk with Otto in my presence. The Prince Primate had given a 

detailed report to Otto on how the monarchists were working here in Hungary. He emphasized that they 

were organizing and would go on organizing until they had accomplished their goal. Otto declared that 

the international political situation was tense. They would have to be ready because in America too, 

there were supporters of the monarch. He was in contact with high-ranking officials of the State 

Department, and said that the United States of America would support a Federative Central European 

Monarchy after the war. For the future, Otto gave instructions that the monarchist forces were to be 

rallied, that they were to enter existing parties and to occupy posts of importance. They should maintain 

an organisation but carefully, lest the movement be exposed to danger. The feeling of the Hungarian 

people towards the monarchy must be kept alive. Mr. Chapin, the new minister of the United States of 

America to Hungary, was then mentioned. Of him, Otto said that he had a more forceful line than his 

predecessor. He stated, moreover, that he had already met him, with the intention of arranging a meeting 

between Mr. Chapin and the Prince Primate while he was still in the United States, so that his person 

should also be known to him. Mr. Chapin and the Prince Primate while the latter was still in the United 

States. He had, at the same time, told Chapin about the Prince Primate both personally and about his role 

in Hungarian political life. He had said that Mindszenty was the leader of the monarchists, who was 

organizing their camp and upon whom they looked in Hungary as the main representative of this trend 
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of thought. Otto asked the Prince Primate to maintain contact with him by means of the new United 

States minister in Budapest and he therefore recommended that Mindszenty find a way of meeting the 

minister before returning home. The minister would be glad to receive him and would be at his disposal 

in questions which the Prince Primate wanted to discuss with him. Otto emphasized that there was great 

tension in world politics, but that war was not yet imminent because American public opinion would 

first have to be shaped. According to his information, agreement among the great powers was not 

probable, and war therefore seemed inevitable. In these difficult times there was still much suffering 

ahead for the monarchists. But they in the United States would give information of such a nature to 

political and military circles in America as to make it possible for the work of the monarchists to 

develop in Hungary because their cause would become important and urgent when as a result of the 

change in foreign political factors there would be a change in the system in Hungary. Finally Otto 

expressed his respect for the Prince Primate and his affection for him and asked him to continue his 

work for the monarchy. The Prince Primate answered that he had long been a follower of this trend and 

he would continue to do everything he could in the interests of this aim. That brought this conversation 

of about an hour’s length to an end. Summarizing the above part of my statement I declare that the 

Prince Primate on the occasion of his American journey was completely aware of the way his 

conversations were directed against the democratic order. He knew that this was in effect activity 

directed towards the overthrow of the Hungarian Republic and he therefore warned Zsamboki, who 

prepared the various meetings with a special care, to organize these in a completely secret way, because 

it would certainly do no good if anyone got to know of them”. 

Mindszenty, in fact, discussed the organization of the illegal monarchist movement in Hungary in 

detail with Otto during his visit to America. He hoped for the overthrow of the Hungarian Republic as a 

result of the approaching outbreak of a new world war and they agreed to use the Budapest Legation of 

the United States of America as intermediary in their conspiracy against the people, and came to the 

conclusion that they had found their highest American patron in the person of Cardinal Spellman of New 

York. 

MONARCHIST ORGANIZATION 

What happened when Mindszenty came home? This is what he says in his statement: 

“I returned to Hungary in the middle of July. At home I had secret political talks and I only reported 

to the monarchist leaders I convened in secret: to Jusztin Baranyai, Miklos Gruber, Baron Kray, Count 

Jozsef Cziraky and Margit Schlachta.” 

He then continues: “After my return home, I wrote a letter to Mr. Chapin, the United States Minister, 

on September 20th, 1947, in which I recommended that ‘the United States should buy up all Russian 

assets in Hungary, and one of the demands that would be a condition of the purchase would be the 

complete withdrawal of Soviet troops. In this way the United States, which is anyway interested in oil, 

would through these purchases acquire an economic and political basis in Central Europe.’ After 

dispatching this, as far as I remember, I soon got an answer saying that they had sent my letter to 

Washington. Jusztin Baranyai had exact knowledge of this correspondence but wider Catholic circles 

also had heard of it and this aroused a hope that the time for a change in the system of government was 

not far off. It was this that prompted Jusztin Baranyai to prepare his memorandum on a provisional 

government and his list of the people who were to be its members.” (Appendix 7.) 

Baranyai in his plan, which Mindszenty accepted, talked of a “transition” period which would last 

from the entry of Anglo American occupation troops to the coronation of the king. 

“There can be no doubt,” — writes Baranyai, — “that public opinion will, when the time comes, 

greet the temporary taking over of the post of head of state by the Prince Primate with enthusiastic joy 

and full agreement. After this there would be no further obstacle to the Prince Primate forming a state 

council of wise politicians with suitable connections abroad and of people prominent in public life.  
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7. Mindszenty's handwritten statement on his letter addressed to Chapin, the minister of the United States of America. 

 

Parliament would legalize this council whose task would be to create the legal internal and external 

political preconditions for the restoration of the legal monarchy”. Baranyai’s plan goes on to emphasize 

that “at the beginning of the American occupation you would have to appoint the new government.” 

And elsewhere he says: “the Cardinal would seem to be the only acceptable dignitary to appoint a new 

government, just as the Metropolitan of Athens did two years ago.” Baranyai’s plan also makes 

proposals for the composition of a new government. According to this, the Prime Minister would be 

either Lipot Baranyai or Karoly Rassay, the Minister of Home Affairs would be Ferenc Keresztes-

Fischer, of Commerce Karoly Peyer, of Justice Gyula Moor, of Education Kalman Molnar, of Food 

Istvan Kovacs, of Industry Agoston Valentiny, of Foreign Affairs Gabor Apor and of Finance Lip6t 

Baranyai. 

Gyula Ambrozy, Horthy’s former Chef de Cabinet also worked out a similar plan. “The Prince 

Primate who was much concerned with questions of this type”, says Zakar, “read this plan and kept it.” 

Jusztin Baranyai says; “I discussed with Miklos Gruber how to support by historical precedent the 

appointment of the Prince Primate as temporary head of state. Gruber undertook to work this out and, as 

I later found out, gave it to the Prince Primate when he had finished. He also showed the plan he had 

drawn up to me before giving it to the Prince Primate.” Mindszenty, after his arrival here, contacted 

minister Chapin in accordance with Otto’s instructions. He returned the minister’s introductory visit to 

Esztergom in September, when he went to see him in the buildings of the United States Legation, 

accompanied by Zakar, who acted as interpreter. Zakar says: “The Prince Primate asked the minister 

whether any change in the international situation could be expected in the near future. Chapin, in his 

answer, explained that the situation was tense; that the key to the problem was the German peace, and if 

that was not satisfactorily solved, the outbreak of war was probable. To the question on Otto, Chapin 
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answered that it was the opinion of leading American politicians that monarchism could be restored in 

Hungary and that of course involved Otto’s person too. He himself thought Otto a very serious and 

talented man. My opinion and impression of the whole conservation was, that Chapin was actually 

showing the way for Mindszenty’s further activities and indicating support for him”. 

 

 

8. Part of the original handwritten plan by Prof. Jusztin Baranyai. 

See English translation on p. 52. 

 

Mindszenty, encouraged by his successes, continued organizing with still greater energy. Lajos 

Shvoy, the county bishop of Szekesfehrvar, says: “Mindszenty after his American voyage admitted at an 

episcopal conference that he had had talks with Otto in America.” Jozsef Petery, the bishop of Vac, says 

the same in his statement. 

Jusztin Baranyai’s statement shows how the monarchist leaders carried out Mindszenty’s 

instructions on organization: “According to our agreement the first of our tasks in connection with the 

ministries was that we would in each ministry find one, and if possible more, trustworthy people, and it 

was my wish that we should draw up a register of these. The work done, that is to say, the register of 

these people and any information obtained from the ministries, would be sent to Sandor Cserto. The 

letter would in each case be forwarded, marked ‘confidential, for the Primates own attention.’ Later on 

the archiepiscopal vicariate and his Secretary, Sandor Cserto, received strict instructions from the Prince 

Primate always to send our letters on to the Primate. We decided, at the same meeting, also to divide the 

various counties amongst ourselves, just as we had done the ministries, and to establish contact with 

trustworthy people in the countryside through our relatives and friends in the country. It was from this 

point of view that we divided up the counties. At the same meeting we also decided to strengthen the 

Catholic People’s Alliance with leading people who would be absolutely reliable from the monarchist 

point of view, in the first place with Miklos Gruber. I had already talked this question over previously 

with the Prince Primate who agreed that the Catholic People’s Alliance was the only organization suited 

to having in its leadership, legitimists who might organize the lesser monarchists and keep monarchist 

ideas alive in the organization. The Prince Primate supported the Catholic People’s Alliance actively 

from the first moment and he helped us with every possible means”. 

Apart from illegal organizations Mindszenty also tried to interfere in the Hungarian internal political 
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situation more energetically than ever after his visit to America. “I influenced the results of the 1947 

elections,” he says in his statement, “in a decisive way, to the benefit of the right-wing parties. At the 

episcopal conference on July 26th, 1945, I explained why it was necessary for the clergy to interfere in 

the electoral campaign. It is true that this episcopal conference publicly proclaimed through the Magyar 

Kurir that we would not interfere with the elections, and left the choice of parties to the consciences of 

the faithful. In actual fact I laid it down at this conference that we would in practice urgently have to 

give direction through the deans that votes should be cast mainly for the candidates of the bourgeois 

parties, first of all, for those of the Christian Women’s Camp and the Pfeiffer Party. As the Christian 

Women’s Camp only nominated candidates in a small number of constituencies, in practice I therefore 

supported Pfeiffer’s Party. In accordance with the secret resolution of the episcopal conference, we 

directed through the vicars and deans, the faithful to do this. I also supported Margit Schlachta 

financially and gave her 20,000 forint for her election expenses.” 
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THE CASE OF THE HOLY CROWN 

Mindszenty’s attitude on the question of bringing home the Holy Crown is also part of his 

monarchistic manoeuvring. From the documents to be listed below it is clearly evident that Mindszenty 

considered the Crown, not as a religious relic, a valuable national object of art, but as a constitutional 

symbol, which, according to the old constitution embodied the State power and the Sovereignty of the 

country. He was supported in this attitude by those circles, first of all the American imperialists, the 

Austrian and Bavarian bishops and the Vatican, whose plans include the establishment of the kind of 

reactionary Catholic Monarchy under Habsburg rule also desired by Mindszenty. 

The first step taken by Mindszenty in the case of the Holy Crown, which had been taken by the 

Arrow Cross* to the West, was a letter written to Mr. Chapin. The hand-written draft of this letter was 

found in the secret files discovered at Esztergom. The letter contains the following: 

“Your Excellency, dear Minister, 

The United States returned, and her soldiers brought back, the holy right hand of Saint Stephen, our 

first King, which has been preserved for 909 years. His Holy Crown, our most valued constitutional and 

historical relic, is also in the hands of the Unites States Army, in Wiesbaden, Germany. 

My request to you is to obtain an order from your Government, for the transportation of the Crown 

by the Army and its transfer to the same Apostolic Power, His Holiness the Pope, whose predecessor 

presented the Holy Crown to Saint Stephen in the year 1000. 

 
9. Mindszenty’s handwritten draft of his letter to Mr. Chapin on the question of the holy crown. 

                     

* Hungarian Nazis. 
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9. Mindszenty’s handwritten draft of his letter to Mr. Chapin on the question of the holy crown. 

 

 
10. Minister Chapin’s answer. 
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Since this cause is a very important one for our nation, and since demands for its return or military 

advances, might be fatal for the Crown, only Rome could reassure us. 

Please accept, Your Excellency, my most sincere esteem. August 31, 1947.” (fx 9.) 

By the “demands for its (the Crown’s) return” mentioned in the letter, Mindszenty means of course 

the request of the Hungarian Government addressed to the Government of the U. S. for the return of the 

Crown. The “military advances” allude to Mindszenty s political dream, a third world war. 

Mr. Chapin, the American minister, answered Mindszenty’s letter in the following way (Appendix 

10.): 

“My Dear Cardinal Mindszenty: 

I have received your letter of August 31st, with regard to the disposition of the Holy Crown of Saint 

Stephen that you state is now in the hands of the United States Army in Wiesbaden. 

Permit me to assure you, my dear Cardinal, that your suggestion will be given due consideration at 

such time as the disposition of this relic is brought to the attention of this Legation. 

Sincerely yours.  

Signed: Selden Chapin  

American Minister.  

His Eminence ep. Cardinal Jozsef Mindszenty  

Arch Primate of Hungary  

Arch bishop of Esztergom  

Esztergom, Hungary”. 

On August 26th, 1947, Jusztin Baranyai wrote a letter to Mindszenty in which he calls his attention 

to Count Zoltan Csaky as a good person to carry out Mindszenty’s intentions with the American Military 

Authorities who are guarding the Crown at Wiesbaden. Baranyai’s letter written in his own hand runs as 

follows: 

 
11. Jusztin Baranyai's letter in which he recommends Count Zoltan Csaky to Mindszenty. 
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11. Jusztin Baranyai's letter in which he recommends Count Zoltan Csaky to Mindszenty. 

 

“Most High and Very-Reverend Prince Primate, 

Your Eminence, 

Erno Sigmond (Strecke) presented to me his spiritual child. Count Zoltan Csaky, who is a nephew to 

General Erno Pajtas, Commander of the Crown Guard. He not only has very interesting first hand 

information on the Crown, but is also a person suited to take directions concerning the further fate of 

this our greatest treasure. In my humble opinion the following procedure would be necessary for the 

sake of the absolute security of the Crown: Your Eminence, as the only person to be considered 

competent in the present situation, should persuade the American authorities to give instructions to the 

competent American authorities in Germany to have the Crown transported from Wiesbaden to Rome 

and handed over for safe-keeping to the One it came from, His Holiness the Pope of Rome. 

Considering the extraordinary importance of the matter, I asked Erno Sigmond (Strecke) to visit 

your Eminence in Esztergom along with count Csaky. I beg you to receive them graciously. 

Kissing the Holy Purple of your Robe I remain ever your obedient servant, 

Jusztin Baranyai”. (Appendix 11.) 
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12. Handwritten draft of a letter of recommendation from Mindszenty. It is with this letter, that he sent 

Count Casky to Cardinal Innitzer and Bishop Rohracher. 

 

Mindszenty accepted Baranyai’s advice. In a letter written in his own hand he recommended Csaky 

to the attention of the Archbishops of Vienna and Salzburg and gave him instructions to ask their 

support in seeing that the American authorities did not hand over the Crown to the Hungarian State 

(Appendix 12.) So it is evident that Mindszenty was not satisfied with the exchange of letters between 

himself and Mr. Chapin, but sent a special courier too, on this affair, to Wiesbaden. 

Csaky gave an account of the results of his mission in a letter written on May 1st, 1948. The letter 

tells that he was in Vienna, Munich, and Salzburg to see Innitzer, Faulhaber and Rohracher respectively, 

and that on April 2nd, he paid a visit in Weilheim to Horthy, too. His visits had a good result. 

Rohracher, inspired by Mindszenty sent the following letter, written in German to Cardinal Spellman of 

New York (Appendix 13.): 

“Your Eminence, 

His Eminence, the most reverend Primate of Hungary, Cardinal Mindszenty, has just sent to me an 

authorized courier who submitted the following request. 

The Crown of Saint Stephen of Hungary, which was received over one thousand years ago from the 

Apostolic See, is to be found in Wiesbaden, Germany, in the American zone. Ever since that time 
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13. Copy of a letter from Archbishop Rohracher of Salzburg to Cardinal Spellman of New York, which 

the archbishop of Salzburg had sent to Mindszenty. 

 

 
13. Copy of a letter from Archbishop Rohracher of Salzburg to Cardinal Spellman of New York, which 

the archbishop of Salzburg had sent to Mindszenty. 

 

all legal decisions in Hungary have been made in the name of this Crown. It embodies both the power of 

the State and the sovereignty of Hungary. So it is a holy relic and an invaluable treasure, not only in the 

eyes of Catholics, but also in those of people of other religions of Hungary. 

Now our concern is to save this Holy Crown for the Hungarian nation. There seems to be a danger 
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that it will soon be handed over to Hungary, which under the present political situation in Hungary 

would mean literally the loss of this holy object. 

Therefore the courier sent to me by His Eminence the Cardinal asks me to request the following 

from Your Eminence: 

1. To take measures against the surrender of the Holy Crown to Hungary under any circumstances, 

and for its transfer to the Holy Father in Rome. 

2. The Crown should be handed over to the Holy Father by the American authorities, either 

officially, or at least under their unofficial protection. 

3. At this transfer the Guardian of the Holy Crown the Colonel Count Erno Pajtas, (at present at 

Grabenstott, 32, Upper Bavaria), and his escort, Count Janos Csaky, should be present. 

To fulfil this request of the Hungarian Catholics, it seems necessary to get in touch directly with the 

President of the United States. A separate letter of recommendation, written by Your Eminence to 

General Clay would surely make this effort successful and engender the greatest joy among Hungarian 

believers. 

Please let me express my special esteem, 

Yours most faithfully. 

Signed: Andr. Rohracher, Archbishop 

To His Eminence the Reverend Cardinal Spellman.” 

A letter in the same tone was written by Cardinal Faulhaber to Spellman on November 2Ist, 1947. In 

this he wrote, among others things the following: “This letter includes the humble request that you 

should help us to save the Crown of Saint Stephen.” 

Cardinal Innitzer made the following statement on March 1st, 1948, for the use of the American 

State Department, “I confirm that on November 26, 1947, in Castelgandolfo, I spoke before his Holiness 

about the plan to declare the Crown of Saint Stephen a holy relic of the Catholic Church and that this 

plan was received with sympathy.” 

Horthy, too, did his part, addressing from Weilheim, on April 3rd, 1948, the following letter to Pope 

Pius XII: 

“Holy Father, 

I am taking advantage of the opportunity provided by the fact that in a few hours Count Csaky will 

set out for Rome, to address a few lines to Your Holiness. 

It gives me infinite pleasure to inform you that the Americans will hand over the Holy Crown, along 

with the Coronation emblems, to the Apostolic See. A weight was lifted off my mind. This cannot be 

done all at once, and the Italian elections are coming on, too. I trust in God the latter will turn out 

favourably. Lately the eyes of the people have opened: so I think it impossible that the Italians should 

not foresee the menace represented by the communists taking over power. I hope also that Prime 

Minister De Gasperi will make all possible efforts for the sake of his country and his people in order that 

the power should get into the hands of the Christian and patriotic elements. I should be infinitely grateful 

if Colonel Pajtas, commander of the Crown Guard were allowed to remain in Rome—even for political 

reasons — after the handing over of the Crown in order to preserve the tradition according to which the 

Holy Crown has always had a Hungarian Guard. On this occasion I would like to express again the 

immense gratitude felt by me and my family for Your Holiness’s infinite grace. Thank God, the mood 

both of the Americans and of other nations has completely changed towards us and we have every 

reason to believe that our Status will soon be settled. In these hard times our thoughts are often with 

Your Holiness, we wish for all the best and the full victory of the true cause. I remain, with indomitable 

loyalty, 

most faithfully Yours,  

(Appendix 14.) 
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14. Copy brought to Mindszenty by Count Csaky, of a letter written in German by Horthy, and 

addressed to Pope Pius XII. 

 

The last link in the series of documents concerning the Holy Crown is a letter in Latin from Cardinal 

Montini, Under Secretary of State to the Vatican, in charge of Foreign Affairs. The letter was written on 

September 9th, 1947, to the Archbishop of Esztergom and runs as follows: 

 
15. Letter by the Vatican Under-Secretary of State, Montini, to Mindszenty. 
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“Most Reverend Father, Your Eminence. 

The representative of the Vatican in the United States sent me a copy of the letter which had been 

given by Mr. Kenneth Royall to his Eminence, Cardinal Spellman. This letter concerns the Hungarian 

Holy Crown. I take the liberty to enclose it here for you, for it deals with a matter dear to your heart. 

Kissing the hem of your Holy Robe with humility, I remain with the deepest respect. 

Yours most loyally and faithfully.  

Signed: J. B. Montini.” (Appendix 15.) 

According to the copy of the letter written by Kenneth C. Royall, U. S. Secretary for War, on August 

11th, 1947, the Secretary takes notice of the fact that Cardinal Spellman wrote the letter at the request of 

the Hungarian Primate and at the same time Mr; Royall informs Cardinal Spellman that a copy of the 

letter had been forwarded for consideration to the State Department. (Appendix 16.) 

The fate of the Holy Crown was indeed “dear to the heart” of Mindszenty. His own words tell why: 

“For the coronation of Otto I wanted to secure the Hungarian Holy Crown by all means. I, therefore, 

did everything possible to prevent the Holy Crown being surrendered by the American authorities to the 

present Hungarian Government. On August 31st, 1947, I wrote a letter to U.S. Minister Chapin in 

Budapest and asked him to persuade his government to order the American Army to transfer the Holy 

Crown to Rome. As explanation for my letter I state that I wanted by all means to thwart the steps taken 

by the Hungarian Government for the return of the Crown. I referred to military advances because I 

expected the outbreak of the third world war. The premise underlying all our plans was the hope that the 

Hungarian Democracy would be defeated in a third world war soon to occur, even at the price of the 

country becoming a battleground.” 

 

16. Copy of the letter from Kenneth C. Royall, the American Secretary of War, to Cardinal Spellman of 

New York. 

The Primate’s confidential secretary and closest associate, Andras Zakar, characterized 

Mindszenty’s role in the monarchist movement as follows: Primate Mindszenty is the most outstanding 

representative of monarchism, who since his appointment as Prince Primate, has not stopped discussing 

these questions, but has applied them to the concrete Hungarian political situation, to the parties and to 

the international situation, too. As a high priest who bore the highest ecclesiastical dignity in Hungary he 

had, and has, undoubted prestige among monarchist factors and individuals. They look to him as 

leader.” 

The statement made by Jusztin Baranyai agrees essentially with the above characterisation: “I admit 
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that the head of the Hungarian monarchist movement is Prince Primate Jozsef Mindszenty and that I was 

considered next in rank among the Hungarian leaders of the movement. The monarchist idea inspired 

both the Prince Primate’s and my own political viewpoint.” 

 

Mindszenty’s monarchistic activities and his leading role in the illegal movement, were inspired by 

two main factors. First there was his attitude, basically anti-democratic and against the people. After 

putting an end to the people’s government with foreign intervention he wanted to put the yoke of the 

Hapsburg dynasty on the people. Second there was his unlimited personal ambition and vanity, feeding 

on the notion that in a transition period of uncertain duration, as “First Peer of the Land”, he would 

exercise supreme authority which, when he wished, he would graciously cede to the King. 

With these activities of his, as leader of the Hungarian monarchist movement, Jozsef Mindszenty 

committed a crime defined in Article 1., Act VII of 1946, for he lead and organized a movement 

directed at the overthrow of the Hungarian Democratic Republic. 

 
17. Part of the statement by Zakar, Mindszenty's secretary,  

in which he tells of Mindszenty's monarchist activities. 

See English translation on p. 53. 
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TREASON AND ESPIONAGE 

“My connections with the Western Powers and with their representatives here ware determined by 

the political plan of accomplishing the withdrawal of the Russian occupation forces with the help of 

these powers, in the first place of the United States of America; after which I wished to accomplish a 

change of regime, with American help. For this reason I kept up regular connections with the Budapest 

legations of the western powers, in the first place of the U.S.A.; I frequently addressed various 

memoranda, letters, and reports on the situation in Hungary to them and urged them to intervene”. That 

is how Mindszenty himself described the basic reasons for his treacherous activities. (Appendix 18.) 

It is a fact that for four years Mindszenty poured out various memoranda, letters and appeals to the 

leaders and representatives of the Western Powers, in which he solicited their immediate and direct 

interference in Hungarian home affairs. “In April 1945 I called on the heads of the English and 

American Missions with whom I then continued to keep in touch. I had connections with Schoenfeld, 

Admiral Key, Captain Diettrich, and Gascoigne. I furnished data on Hungarian home politics, economic 

questions and on the troops of the third member of the Allied Control Commission, that is on the Soviet 

Army, to the heads of the English and American missions. I submitted copies of the text of the 

Hungarian-Soviet Economic Agreement concluded on August 27th, 1945 to both the English and the 

American Legations. 

On May 3rd, 1946, Mindszenty wrote a letter to W. Mitchel-Carse, a member of the British Mission 

asking that “the Russians should go home within a year and that a small number of English and 

American troops should come here.” 

 

 
18. Mindszenty's statement on his espionage. 

 

In another letter written in 1947 he asked the head of the American military mission, Weems, to 

persuade his government to get the Hungarian elections postponed. On April 20th, 1946 he appealed to 

the King of England and to President Truman. On August 25th, 1947, he asked in a letter that the British 

minister intervene to stop the transfer of the German minority from Hungary. He ended his letter with 

the following insistent and insolent remark: “I ask of your Excellency not to be reluctant to remedy this 

situation on the grounds that it is an internal matter.” 

His continuous urging and demands finally compelled Schoenfeld who was then U. S. Minister to 

Hungary to send him the following letter (Appendix 19.): 
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19. Answer by Schoenfeld the Budapest Minister of the United States of America to Mindszenty’s appeals. 

 

 
19. Answer by Schoenfeld the Budapest Minister of the United States of America to Mindszenty’s appeals. 

 

Budapest, Hungary, December 27, 1946 

“Your Eminence: 

I have the honour to acknowledge receipt of your letter of November 22, concerning certain actions 

taken by the Czechoslovak Government affecting the Hungarian minority in Slovakia, as well as your 

letter of December 12, concerning the program for retrenchment of the Hungarian civil service and your 

letter of December 16 containing observations on general matters of political interest in Hungary at the 

present time. 

Copies of your letters have been forwarded to the Department of State. 

It is noted that your letters of December 12 and December 16, touching on internal political 

problems of Hungary, requested the assistance of the United States Government in altering certain 

conditions which Your Eminence deplores. In this connection you are of course aware of my 

Government’s long standing policy of non-interference in the internal affairs of other nations. This 
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policy has proven over a long period of time and through many trying situations the best guarantee of 

spontaneous, vigorous and-genuine democratic development. It will be clear to Your Eminence that it 

necessarily precludes action by this Legation which could properly be construed as interference in 

Hungarian domestic affairs or which lies outside the normal functions of diplomatic missions. 

I should like to take this opportunity to assure Your Eminence that I shall continue to welcome the 

expression of your views on any matters to which you may desire to draw my attention. 

In conveying to Your Eminence my best wishes for the holiday season, I take the opportunity to 

renew the assurance of my highest consideration. 

Signed: H. F. Arthur Schoenfeld  

American Minister. 

His Eminence 

Joseph Cardinal Mindszenty, 

Prince Primate of Hungary, 

Esztergom, Hungary.” 

But this “polite refusal” was not enough for Mindszenty, he could not resign himself to being 

hampered in his treachery and so in his reply he strongly reproached Schoenfeld for not having fulfilled 

his demands urging “immediate and urgent intervention”. He was so little able to accept Schoenfeld’s 

refusal of open and direct intervention that at the end of his letter he wrote the following words: “If, 

however, your Excellency gave this answer only for the outside, I comply.” 

In connection with the conspiracy of the so-called “Hungarian Community” Mindszenty gave 

detailed reports to the Americans — of course, completely misrepresenting the facts. For instance, this is 

how he wrote on January 3rd, 1947: “The conspiracy is nothing but a pretext.” On May 2nd he wrote 

again to the American and English Missions. 

THE CONNECTION BETWEEN MINDSZENTY AND MINISTER CHAPIN 

Mindszenty’s ties with the American legation became particularly close when Selden Chapin took 

charge of the U. S. Legation in Budapest. Chapin asked Mindszenty at their very first meeting to furnish 

data on Communist activities. The Primate promised to obtain the data required, and from this time on 

sent regular reports to Mr. Chapin. At Mindszenty’s invitation, Minister Chapin went to Esztergom in 

February 1948.Mindszenty gave the following account of this meeting. “In the course of our talk, lasting 

half an hour, I expressed my dissatisfaction and urged their more forceful intervention. Chapin had often 

asked me to give him concrete data on the Communists and on the Russian troops stationed in Hungary, 

and in general, any facts I came by, relating to the Hungarian political and economic situation and the 

democratic parties. I ordered my secretary, Dr. Andras Zakar, to give to Koczak who was to come for 

them. From this time on, Koczak became a regular visitor in Esztergom and my secretary handed him 

the collected data.” 

“About a month after Chapin’s visit”, states Zakar, “Koczak, secretary to the U.S. Legation, came to 

Esztergom without an appointment, for it had been arranged that the Primate would order me to keep in 

touch with Koczak. About a month later at the end of April, 1948, I met Koczak at the Central 

Seminary, as we had arranged with Sandor Cseto, secretary to the Archbishop. Here I handed over to 

Koczak circulars, notes, and a political summary by the Primate. We parted agreeing that some time 

later we would meet again; then I would hand over the further news collected for him. We did not set a 

time for this meeting. Returning to Esztergom, one or two days later, I informed the Primate of my 

interview with Koczak and made him familiar with the substance of our conversations. After this, 

Koczak appeared in Esztergom again at the end of May, saying that he was about to go to Rome. He 

offered to do anything he could. I gave him the circulars, and older information material; and asked him 

to give letters to Gedeon Peterffy. In one of his letters to Peterffy the Primate reported to Tardini on the 

Hungarian political situation. I know that Sandor Csarto, Secretary to the Cardinal’s Budapest Office, 

also played a connecting role between the Primate and the American, English and Swiss Legations. This 
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consisted mainly of getting letters to the Legations at Budapest at the Cardinal’s behest. This was 

usually done in the following way: the letters were taken from Esztergom by a Church courier to the 

Budapest Office from where Cserto took them or had them taken by a trustworthy messenger to the 

Legations concerned.” 

 

 
20. Statement by secretary Zakar on the connections between Mindszenty and minister Chapin. 

See English translation on p. 54. 
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20. Statement by secretary Zakar on the connections between Mindszenty and Chapin. 

See English translation on p. 54. 

 

Mindszenty, however, not only sent regular political and economic information on the home affairs 

of the country to certain foreign Legations, mainly the American, but he also constantly spied on the 

Soviet troops stationed here. Thus, for instance, according to notes written in his own hand, he obtained 

the draft budget of the Soviet troops in Hungary and gave it to the heads of the English and American 

Missions. He also informed the Americans of the supply costs of Soviet military units stationed in the 

counties of Esztergom and Komarom. 

When Mindszenty heard of the treachery of the Tito clique, his monarchist activities flared up again. 

“After the explosion of the Yugoslav events, several opposition members of Parliament visited me in 

audience, and expounded that in Hungary, too, important changes must occur in political life. Therefore 

I considered it important to meet Minister Chapin and talk the political situation over with him. Through 

my secretary I directed Sandor Cserto to prepare the meeting which took place at the Huvosvolgy villa 

of Mr. Chapin, with Press Attaché Mr. Revey, and my secretary as interpreters. Mr. Brown, Central 

European Representative of the American State Department, who had just come from Yugoslavia, also 

took part in this meeting.” 

Mindszenty also gave an account of his last meeting with Mr. Chapin: “I met Mr. Chapin for the last 

time in the middle of November, 1948, having invited him to Esztergom through my secretary. Chapin 

came with Koczak; we talked for three quarters of an hour. Putting it rather diplomatically, he brought it 

to my understanding that should I desire to leave the country, they would aid me.” 

That, according to the statements by Mindszenty and Zakar, is how regular espionage was carried on 

from the highest position in the Hungarian Catholic Church. And here is what gave the basis for all these 

activities for the whole net of espionage: “It was through the clergy that I obtained from the various 
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parts of the country the political, economic and industrial data which I authorised my secretary regularly 

to give the Americans”, confessed Mindszenty. So it is evident that Mindszenty used his station as 

Archbishop of Esztergom for putting the clergy and the Catholic organisations of the country into the 

service of his espionage. 

ZSIGMOND MIHAILOVICS’S ESPIONAGE CENTRE 

His most devoted help-mate was the Prelate Zsigmond Mihalovics, director of the Actio Catholica. 

The detailed political and economic reports sent by Zsigmond Mihalovics between May 25th, 1946, and 

March 16th, 1948, to Mindszenty came into the hands of police authorities in the course of the search of 

the cellar of the Primate’s Palace at Esztergom. It is clear from the letters that Mindszenty knew that 

these same reports had also been turned over to foreign intelligence agents by Mihalovics. In his report 

of July 14th, 1946, for instance, Mihalovics wrote the following: “At the house of Mrs. Varasdy, née 

Countess Henriette Zichy, we held a concert for the Swiss and Danish Missions. We talked to them and 

found that their way of thinking is quite reactionary. I think that we were able to give them very valuable 

and confidential information not only in regard to relief but on other matters too”. On March 27th, 1947, 

he wrote the following: “I was visited by Carl Bratved, a Guards’ Captain from Copenhagen, acting on 

behalf of the Danish Red Cross whose uniform he wore. He spent one and a half hours with me and I 

gave him information. He asked me to talk quite frankly with him. To-day I shall be visited by a 

Frenchman from the Foreign Relations Department of the Office of Information. He has already given 

me the points. He said that he would come himself and make his own notes. Mr. Brumst too, often 

comes up to us; now he has talked over everything thoroughly with the people at the Magyar Kurir.*” 

On March 21st, 1947, part of the report contained the following: “I have quickly collected 'information 

material on the Catholic grievances for Mr. Stassen. Unfortunately I had to work fast; therefore it is not 

quite complete. But we prepared the whole material and translated it in twenty-four hours and our Mr. 

received it. As I understand he not only read it with interest, but he was also very grateful for what it 

contained.” 

In the first days of July after the uncovering of his subversive activities in Actio Catholica, 

Mihalovics fled from Hungary- with the consent of Mindszenty, but in secret he remained in regular 

touch with Mindszenty and Miklos Nagy, Secretary of the Actio Catholica. 

Mihalovics gives an exact account of the circumstances of his flight in a nine page letter written to 

Mindszenty from Rome (parts in Appendix 21.), and tells how the representatives of the American 

Intelligence Service received him. “I arrived at Salzburg”, he wrote among other things, “on July 12th. I 

immediately visited the office of the CIC†. Since I was then living under an alias, the CIC told me not to 

make any statements and not to show myself.” With the help of the Americans, Mihalovics arrived at 

Rome on August 2nd. Here he immediately established contact with various representatives of the 

Horthy reaction, Endre Hlattky, Baron Gabor Apor, and Gyula Magyary, and then he wrote the 

following to Mindszenty: “I am very much interested in the question of informing the foreign countries. 

One would really have to make a collection of the things happening at home. We must show foreigners 

that the tactics of Evil are different with us from what they think abroad. How good it would be to gather 

now the data in proof of the heroism of the Hungarian people. For this a small office should be 

established where the material could be digested and from where it could be disseminated. Of course, for 

this, money is needed for translators, postage, etc. But most of all it would be necessary to have the 

material regularly collected at home. And what is the most important problem — to get this material 

abroad regularly. I see a great chance for the accomplishment of this important work. I am just starting 

to build up my connections with the big foreign press agencies. I see also that wherever I talk of 

Hungarian conditions, I meet with great attention. Now there is a possibility for making excellent use of 

                     

* The Catholic Organ. 

† American Counter Intelligence Corps. 
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the news and points of view coining from home. Perhaps these were the thoughts which brought me to 

the conclusion that I should not stay here in Europe but go to America. There I could work more freely 

than on this poor Continent. And there perhaps I could by personal effort raise funds too. In 

impoverished Europe there is no chance that such a campaign, however useful, would gain financial 

support. 

“That is why I agreed to be taken to the U.S. by the N.C.W.C.* I understand that they are dealing 

with my case in Washington itself and that I can sail in the fall. There they consider using me in the 

American Actio Catholica. This is why for the present I am satisfied to stay in Rome. Since my personal 

affairs are to be settled, I can prepare for deciding what to do with the rest of my life. I throw myself into 

the fight against Communism and I shall take advantage of the interest in my person aroused because of 

my flight. 

“It would not be good, however, if the N.C.W.C. would limit my freedom of activity, that is, if it 

would interfere with what I may write or say, once I belong to them. I can imagine that the N.C.W.C. 

may not permit some activity which would bring difficulties to it. If for instance I take a relentless stand 

against Communism at home in let us say, a memorandum or article sharply sketching the situation, and 

I do this under the auspices of the N.C.W.C., then Moscow may take revenge by, for instance, stopping 

the operation of the W.R.S. in Poland too, as it has done in Hungary. It is interesting that New York still 

maintains that we need not bring before the public the methods used in Hungary, lest the situation be 

aggravated. 

“Would it not be too much to beg you to write a letter to Cardinal Spellman, calling his high 

attention to me. Would Your Eminence please recommend that they should not place me in some 

department of the N.C.W.C. but that they should support me somehow, leaving me seemingly 

independent so that I should take the responsibility for everything, and to favour my proposals — in the 

fight against the greatest menace of our age. I feel that such a letter could easily settle my problems in 

New York. 

“If possible, be so gracious as also to give me a letter to the effect that Your Eminence is glad to see 

the organization of such information activity, and also that it is Your pleasure that this be managed by 

me. 

“Be pleased, Your Grace, to effect measures for starting the collection of data and for getting fresh 

material to me as soon as possible. Your Eminence anyway receives much information, and that in itself 

would mean a lot if You could make this material available to me. It would also mean much to me if I 

could get points of view on how to act and what to stress. I think that by now I am in circumstances 

which allow me to do worthy service to this cause which I consider very important. Be pleased, Your 

Eminence, to permit me to take the initial steps for the establishment of a permanent information bureau 

and that for that purpose I should try to obtain material aid in America. 

“I am able to send this letter through English official channels in a week. The courier will return and 

will be ready to bring me the material which I can obtain, if Mr. Zakar would prepare for me all that is 

available. I ask You to give the material five days after the receipt of this letter to Miklos Nagy, not 

however, writing anything on the well-sealed envelope. 

“Considering my negotiations with the English, it is possible that this service can be made regular. 

On this, however, I cannot give You details, perhaps in two or three weeks I will. In any case I am in a 

position to transfer important information to both of the most important places.” 

 

                     

* National Catholic Welfare Conference. 
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21 Part of the report to Mindszenty written by Zsigmond Mihalovics from Rome. 

See English translation on p. 55-56 
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21. Part of the report to Mindszenty written by Zsigmond Mihalovics from Rome. 

See English translation on p. 57-58 
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21. Part of the report to Mindszenty written by Zsigmond Mihalovics from Rome. 

See English translation on p. 57-58 

 

From Salzburg already, Mihalovics wrote had written to Miklos Nagy, Secretary of the Actio 

Catholica on July 17th; “I submitted to His Eminence the plan for the bureau in the service of European 

unity today, putting the idea before him in the same form as You brought it up, and I asked for his 

consent. I recommended that the bureau be set up in Bruxelles. I would direct it even if I went to 

America. The secretary of the bureau would be Dr. Ivan Der. He is on good terms with Cardinal Van 

Roey who may support us. 

“I should be happy if you would let me know your further thoughts. And what we need now is the 

material and good stuff at that. Provide yourself with helpers. If fees must he paid, take it from the 5000 

you should get from Janko.” 

His letter of September 3rd, starts in the following way: “Dear Miklos, The person who hands you 

this letter is an official trusted agent of the British power. Through him all necessary material can be 

sent to me. I asked you to undertake this for the great cause. Employ associates who need not know any 

of the details, just let them work and collect usable material. If this costs money, that does not matter, 

that can be solved. Just let me know. The hearer of my letter will give you the means to eliminate 

trouble even in case of a technical hitch. Obtain the usable material from Laci, of the same kind he has 

given me before.” 

His orders of August 29th, are the following: “You got this letter some way, do not ask from where, 

and in what way. Pay close attention when a week after receipt of my letter someone will come to you 

and say, ‘Did we not meet before the war?’ to which you answer, ‘No, before the war’. Then he will take 

from you what you have ready for him but will say nothing more. You should not say anything either. 
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After this exchange of words he will take from you the pack of letter and will leave. 

“Do not count upon a week, better just five days. By that time have ready 1. Laci’s summary of data. 

There is serious need for information on the political and on the economic situation; the schools issue. 2. 

All other data which I can use. Get prepared for this systematically and send to me all that you can 

collect in five days. 3. All the files on the martyrs, everything. Do you understand me? I could find the 

widest publicity for these I have the means to do this and so I should be able really to serve the cause of 

the unity of European Christianity. But I need material, material, and again material. 4. I need 

everything, everything that refers characteristically to our fight. Data. What is going on against the 

clergy. Details. 5. You may get material from Bandi also. Put this together with the material prepared by 

you into an envelope, but do not write anything on it except this: ‘San Francesco’. 6. Engage people for 

collecting and working up the material. They should not know for what purpose. Should it cost money, I 

will pay it. Laci and people of that sort must get something for their work. We must have the utmost 

secrecy.” 

The following will serve as a key to the persons named in the letter: Laci = Laszlo Toth, ex-editor in 

chief of the former Catholic organ Nemjeti Ujsag ; Bandi = Andras Zakar; Janko = Janos Varady. 

In the letter written to Laszlo Toth on September 3rd, Mihalovics said: “I need the kind of material 

you used to prepare for me. I trust you to talk of this with, at the most, Miklos. To no one else. And give 

it to him. He will pay you, too. But there is another matter too, which is not to be mixed up with this 

one. He who gives you my letter is the official trusted agent of the British power. Information is required 

on everything, not only on the political but also on the economic and spiritual-cultural life. Not long 

theorizing, but data, are needed. The more tangible the better. Will you do it? The man who gives you 

my letter is familiar with the subject, still do not speak of it, he could only give you details of technique. 

There are means of making sure against any kind of trouble, even in case of a technical hitch. He would 

tell you of this, that is, of the know-how of getting the letters to their destinations. Tell him, however, or 

if you do not want to, write to me, your demands. If your material is good and can be used, everything 

will be granted that you ask for. 

“So there are two matters in question, that which you give to Miklos and that for which I pay you. 

“And another thing also very important — you understand that I do not write any details — what 

you used to say to me. Although you are to send this also to me, your payment for this will be 

guaranteed by the organization, as much as you wish if you send good material.” 

The letter to Andras Zakar, (Appendix 22), reads: “Dear Bandi, I send you and E.
*
 my letter by a 

very safe route. After receiving this letter please answer me in about five days and in your answer give 

me all the material that I can use well. Be good, put everything into an envelope on which you write 

only ‘San Francesco.’ Then have it sent to M. Nagy. 

“Soon I shall write you again and hope to tell you that there is already a safe route for further 

exchanges and I shall give you the details. 

“Please do send all the material you can and now. I have already established valuable routes and 

connections; I believe that I can do valuable, useful work. 

“I often meet Mihaly. He, however, has no such channels which can he used. It was not easy to find 

out everything here in the outside world, but now I have even this. 

“My way up to now was not easy but by now Providence has given security and faith. 

“In all probability toward the end of October I shall go to America. Ask His Eminence that you may 

read my lines written to Him. 

“I am often at home in thought and think of you with great fondness. 

“I ask your help in obtaining material and valuable points of view through your efforts. 

“I am writing these lines in a happy moment of my life, for I was today at a private audience with the 

Holy Father and I still feel upon me the warmth of His fatherly regard. 

                     
*
 E = Eminence. 
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“Asking for your prayers I remain, 

with brotherly love,  

Sigismundus.” 

Mihalovics’s underground correspondence was through Bela Ispanky, a College headmaster, who 

was a regular agent of the British Intelligence Service. Ispanky described the essentials of his role as 

intermediary in the following statement: 

“On September 15th, 1948, Madame Pomrelot, a woman of about 45-50, rather tall, wearing 

spectacles, looked me up in my flat. She gave me a letter written by K. Janos Toth a former clerk at the 

Ministry of Home Affairs. In this letter Toth asked me to help the person who would come to me with 

her “spiritual problems”. On September 26th, Mme Pomrelot visited me again and gave me a packet of 

letters whose envelope had been removed. She asked me to read the letters. They had been written by 

Mihalovics and they appealed to the addressees to forward through him information and news for one of 

the Great Powers. 

“I looked through the letters carefully and I ascertained that besides the letter to Miklos Nagy there 

were letters addressed to the following: Prince Primate J6zsef Mindszenty, the most extensive one of all 

the letters, and to editor in chief Laszlo Toth. In the letter to Primate Mindszenty, there was, among 

other enclosures, also a letter to Dr. Andras Zakar, Secretary to the Primacy. I forwarded Mihalovics’s 

letter to Mindszenty, which included also a letter to Andras Zakar, taking it out of its envelope and 

putting it into another envelope together with an accompanying note of my own. 

“In a few days I went to see Laszlo Toth in his flat at the corner of Szent Istvan Avenue and Pozsonyi 

Street. Our conversation started with Toth’s statement that he was sincerely afraid of what was asked in 

Zsiga’s letter. He emphasized that as long as Mihalovics was at home he regularly prepared and handed 

to him a report on the situation, once a week. Every month he forwarded a summary of the whole 

month’s material. For this work he received 5-600 forints per month from Mihalovics. 

“In the course of the above conversation Toth declared that if he continued to receive pay for this 

type of work, he would be willing to fulfill Mihalovics’s request. I told him that the sum he asked for 

would be given him if he prepared one page of news material once or twice a week. As compensation he 

asked for 500 forints right away. Since I did not have 500 forints with me, I could give him only 300 

forints, with the promise that he would get the rest of the 500 forints at our next meeting. We arranged to 

meet on Tuesday, October 5th, on Ferencziek Square, when he would already bring some news material. 

“This meeting took place on October 5th, at 11 a. m., on Ferencziek Square. In the gateway of the 

house at Ferencziek Square 8, Toth handed me the material collected by him, half a page, on half a sheet 

of coloured copy paper. I looked over the material and told him that I considered it satisfactory in that 

form.” 

Bela Ispanky also collected information himself. On seven different occasions he communicated this 

and the information obtained from Laszlo Toth in letters to given Italian addresses. 

We have given some of the most important details of the complicated operations of the 

Mindszenty—Mihalovics espionage organization. There is another issue we should like to point out in 

this connection. 
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22. Letter to Zakar by Zsigmond Mihalovics, Canon Protonotary, and formerly national director of the 

Actio Catholica. 

 

This is the financial resources of the espionage net. Although Ispanky admitted that in September 

1948 he received 200 dollars from Mme Pomrelot, it is evident that this covered only part of his own 

activities and those of Laszlo Toth. Mindszenty himself intended to spend much bigger sums for this 

purpose. He admitted in his confession: “I got a larger sum in dollars from Mr. Fox during his stay in 

Budapest and later from Father Flynn when he paid a visit here. If I remember correctly one of them left 

12,000 and the other 20,000 dollars. I handed over both sums, as soon as I received them, to Zsigmond 

Mihalovics who was present.” As a matter of fact, the name of Feather Flynn occurs in the letter written 

by Mihalovics from Rome to Mindszenty. Flynn, an agent of the CIC, who worked in Hungary in the 

American Relief Agency hut whose role of charity served only to cloak his real activities of espionage, 

took charge in Vienna of Mihalovics who had fled from Hungary. Fox, to whom Mihalovics, according 

to Zakar’s confession, gave regular information on Hungarian economic and political conditions, was 

also a representative of the American Relief Agency in Hungary. 

From the money offered by Fox and Flynn, Mihalovics created a secret fund to finance the collection 

of news. This was done with Mindszenty’s mediation and with his agreement. Before his flight he gave 

the money to Janos Varady. This is why in his illegally sent letter he called Miklos Nagy’s attention to 

the fact that the money is in “Janko’s” possession. 

The guardian of the secret fund, Janos Varady, a Jesuit, confessed the following: “About the middle 

of June, 1948, Mihalovics came to my house and gave me 200,000 forints for safe keeping. Mihalovics 

said to me, ‘I am prepared for a search of my house and since this is illegally obtained money, I am 

afraid to have it found; therefore I give it to you for safe-keeping.’ A few days later he looked me up 

again at my flat and told me that he must take flight because the police had searched the premises of 

Actio Catholica and he was afraid that he too might be taken into custody because of the things that had 

happened. He also declared that the police had obtained possession of much compromising evidence and 

that it was therefore better for him to flee. Mihalovics then told me that Miklos Nagy would regularly 

draw on the sum in my keeping and I should give him the required sum without further question when 
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he needed money and asked for it.” After Mihalovics’s departure Miklos Nagy came to me several times 

to draw various sums from the illegal fund in my keeping. The sums drawn by him totalled 106,000 

forints. I had knowledge of the fact that Mihalovics obtained the foreign currency and the forint sum he 

gave me from foreign countries to use for collecting news. 

SECRET REPORTS ON THE ATTITUDE OF THE VATICAN BY GEDEON PETERFFY. 

Mindszenty’s most active informer and intermediary, apart from Mihalovics, was Gedeon Peterffy 

whom he sent to Rome at the beginning of 1947. Peterffy was the director in charge of the Hungarian 

Papal Church Institute in Rome and as such he was a paid servant of the Hungarian Republic. In fact, 

however, this was only a blind for Peterffy’s real work. Shortly after his arrival, in a letter dated March 

6th, 1947, Peterffy agreed with Mindszenty on how they were to conspire: 

“I would with the deepest respect ask you”, he writes in his letter, “to instruct me whether I should 

use the post seeing that the privacy of the mail is under present day circumstances no longer guaranteed. 

As I have until now received documents on ordinary church administrative matters by post I have myself 

in these cases also used the ordinary mail for my answers. I would also think it right to use the post 

because if I sent all my correspondence secretly this would give rise to more suspicion and would make 

my position more difficult. I humbly beg your Eminence to accept this practice and to permit it for the 

future. Apart from this, Monsignore Verolino has today informed us that the Swiss Government has 

agreed to forward mail regularly by way of the Swiss messenger and that your Eminence may also use 

this channel.” In his letter of May 19th, 1947, Peterffy adds on this question: 

In connection with the forwarding of mail by the messenger, may I with deep respect beg of your 

Eminence that you be pleased to give the strictest instructions to maintain complete discretion on this 

contact because it must not become known that I am able to contact your Eminence by a confidential 

route... I am just sending the secretary a letter in which I am asked through the ordinary post what has 

happened to a letter sent by messenger.” 

That was what the Mindszenty—Peterffy “double correspondence” looked like. Peterffy had every 

reason emphatically to draw his boss’s attention to complete discretion and to reproach him for his lack 

of precautions because in his report of March 13th 1947, he had among other things written: 

“The Western Courier (the duplicated paper of the dissident Paris press attaché Imre Mikes) reports 

in a prominent place in a March number that his Holiness received Dezso Sulyok
*
 at a private audience 

lasting of an hour. That was the main item of that page and under it they published in one column Your 

Eminence’s speech at the St. Steven’s Academy and the letter of His Holiness to Your Eminence. When 

this news appeared, the Minister, Mr. Velics, immediately asked me to call on him and to give him more 

detailed information on the matter. The question interested me very much because the presentation of 

the whole thing at a time when the left wing had started attacks by accusing us of cooperation with the 

émigrés in America was such as to give a basis for still further attacks. 

“I was informed of the following by the minister, Mr. Apor: Sulyok was in Rome between February 

15-20th, whence he returned to Austria, He was received in audience for some 20 minutes, and the 

Vatican of course wanted to keep this secret. Sulyok nevertheless gave the news to a French semi-

official news agency, which, however, did not publish it because they have sufficient respect for the 

Vatican not to publish what they have not announced. That is how the news came to the Western 

Courier.” 

Of course Peterffy could not know that his secret correspondence would be found together with the 

rest in Mindszenty’s files. So he wrote his reports freely and without reserve. And they clearly show the 

consistently anti-Hungarian and anti-democratic behaviour of the Vatican. The Vatican cooperated with 

the enemies of Hungary, (the reception of Sulyok, the affair of the Holy Crown) and they looked on 

Hungarian Catholicism as nothing but a political instrument in their anti-Soviet intrigues. On March 

                     
*
 Sulyok who later went to the United States. 
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31st, 1947, Peterffy himself in a letter defines the Vatican’s relation to Hungary as follows: 

“In connection with the position of Hungary, there has in the last few weeks been a considerable 

change in the interest shown by Vatican press circles. While they were before not willing to publish any 

political article at all, they have now, in connection with the American note, and after that too, as you 

may be pleased to see, published news of this type in profusion, in the Osservatore. The Vatican has 

now substituted for that certain timorous reserve that has so far characterised their behaviour towards us, 

an ever more serious interest. Unfortunately I can not say the same of the question of the Hungarians in 

Slovakia. The third lesson to be learned from this is that we are only interesting insofar as we fall within 

the sphere of interest of one of the great powers”. 

It therefore appears that Hungary only became interesting for the Vatican: “in connection with the 

American note”. 

After that, they did everything in Rome to stand in the way, and prevent, as far as they could, the 

settlement of relations between the State and Church. Parts of two letters by Peterffy, photographic 

copies of which are reproduced, bear further witness to this. One dated April 30th, 1947, reads: 

“In connection with the estimate formed here of the political position of the Church at home, I can 

report that the news that had spread in the press about Easter time, that agreement between Church and 

State was being brought about, caused a certain amount of disquiet. It is characteristic that when I was 

with Parsons, he immediately began to inquire what was going on at home because he had heard of the 

talks Archbishop Czapik had had. When he asked me why agreement was so important for the 

Communists I said that this was surely so that they should win the struggle without a fight. When he 

asked why it was so urgent for them I could but say that international political tension was constantly 

growing, but that it would of course be a sad counsel of despair to expect the questions to be solved by a 

new world war. Monsignore Barbetta also talked with me at length and he said that it unfortunately 

looked as though the Catholics of Hungary were getting tired of resistance, though it had been with us 

that the Communists had found the strongest resistance”. (Appendix 23.) 

 
23. Part of the report to Mindszenty written from Rome by Gedeon Peterffy, the director of the 

Hungarian Papal Church Institute in Rome. 
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A part of the other letter dated June 12th, 1948, reads: 

“Most High and Most Reverend Cardinal Archbishop, 

Prince Primate! 

Your Excellency! 

“I waited till His Excellency Bishop Hamvas was going before writing my report, and now I beg to 

report on a few events and developments. 

“I think Bishop Hamvas will bring you quite a clear picture of the attitude of the Holy See on that 

burning question of the schools. And I think that I cannot add anything to his experiences. Apart from 

this, the speech of the Holy Father to the Hungarians, his speech on the day of Saint Eugen, the way in 

which the Osservatore Romano published both Your Eminence’s pastoral letters in a prominent place, 

and the material of the Hungarian language service of the Vatican Radio show beyond doubt that in the 

present situation they would consider all attempt at bargaining or agreement to be both immoral and 

also futile from the political point of view. The whole struggle around the schools, and the determination 

with which your Eminence defends the rights of the church, aroused here the greatest admiration in 

everybody, and they speak of us with honest enthusiasm.” (App. 24.) 

 
24. Part of a letter written by Gedeon Peterffy to Mindszenty  

 

ESPIONAGE AGAINST THE SOVIET UNION 

To complete the catalogue of Mindszenty’s espionage activity it must be pointed out that he was not 

content with the “honour” of leading the espionage organisation in Hungary, but aspired to international 

laurels. In his secret files there was a rough draft in his own hand dated January 12th, 1947, and 

addressed to the Pope, in which he offers no less than that “a bishop consecrated in complete secrecy 

should in some way or other be sent to the Subcarpathian Ukraine. The same procedure could be used 
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all over the Western Ukraine. According to the information of the bishop in Hajdudorog there are in 

Rome several Ruthenian and Ukrainian monks and celibate lay priests who would by virtue of their 

martyr’s spirit be suitable for this task.” 

In a letter from Mindszenty dated January 22nd, 1946, and addressed to the American minister 

Schoenfeld, he forwards to the minister his monthly communiqué of slanderous news from the 

Carpathian Ukraine. In the secret files bedded in the cellar at Esztergom there was a special dossier 

numbered 3090 and headed “Report on the present situation of the Carpathian Ukraine”. In this dossier 

there are 8 partly handwritten reports on the Carpathian Ukraine. Mindszenty distributed part of the 

dollars he brought back from America among missionary priests sent to Rumania, Yugoslavia and 

Czechoslovakia, whose task it was to gather information and to stir up unrest. 

MINDSZENTY AND THE HUNGARIAN ÉMIGRÉS 

Mindszenty’s treachery was completed by the political contact he had with enemies of democracy in 

Hungary of every type and rank, as well as with Otto and Eckhardt, but mainly with the Hungarian 

émigrés. 

“I used my visits abroad,” — states Mindszenty, — “to have talks with Hungarian politicians in 

emigration. Thus in the course of my visit to Rome in 1946, I had had conversations with Miklos Kallay, 

the ex-prime minister, whom I called upon to take a more active stand against democracy. Our talk 

lasted about 3/4 of an hour. When we parted he asked me to give a message to his son, that he should 

travel out to him. Upon my return home I forwarded this message. In the course of my other journey to 

Rome, Miklos Horthy Jr. sent his secretary to me, or rather to my secretary, asking for an interview. 

“It was either in 1947 or 1948”, he goes on, “I no longer remember the exact date, though I do know 

that it was in the month of May, that a messenger arrived from Ex-Regent Miklos Horthy. Aladar 

Kovacs, the former director of the National Theatre, applied at my palace in Buda for an audience. He 

told me he had been sent to me by Miklos Horthy. The regent sent his greetings and asked me to 

continue to regard him as regent. He then told me in detail of the life of the Horthy family. Answering 

Horthy’s message, I told Kovacs that I had not yet had an opportunity to look at the documents 

connected with his resignation, and that I could therefore not yet see the question clearly from the point 

of view of constitutional law. He also told me that the Americans had a favorable attitude to Horthy.” 

Mindszenty received from Saalbach his first letter from Dezso Sulyok after the latter escaped on 

September 28th, 1945. On October 27th the ex M. P.-s Lajos Hajdu-Nemeth and Balint Czupy, who had 

also gone abroad, wrote to Esztergom. Janos Toth, a former official of the Ministry of Foreign Affairs, 

regularly informed Mindszenty of the life of the émigrés. 

What did Mindszenty do to deserve this undivided trust of every treacherous reactionary? It was his 

actions which lead them to regard him as the leader of Hungarian reaction. There are great volumes of 

letters, plans and manifestos that members of the transferred German minority, soldiers of the SS, 

dismissed fascists, former landowners and industrialists wrote to Mindszenty. Of these, he put those 

which he considered particularly important and valuable in his secret file. This also is where he kept the 

sheaf marked “land reform”. In it, there is a plan approved by Mindszenty in which he wished to restore 

landed estates up to between 500-1,000 holds and forest property up to 2,000 holds. 

Here are Mindszenty’s notes in his own handwriting on the land reform. 

“They bribed the farming people by giving them presents of land. Great difficulties are already 

apparent. It is not the sufferers who say this but the “beneficiaries”. In Parliament the dividers of the 

land have brought up these complaints: that the vineyards and orchards that have been divided (400,000 

holds) are showing an ever smaller yield for lack of capital, skill, and hard work. The orchards are being 

devoured by pests.” (Appendix 25.) 

From Mindszenty’s description it would appear as though the land reform had been a blow the like 

of which had never yet struck the Hungarian people. That is how this arrogant feudal landowner thought 

of a reform that gave land to more than 600,000 Hungarian peasant families. He branded the Hungarian 
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peasant as lazy and ignorant, so that he should be able to deny his rights to land by arguments of this 

sort. The minutes of the episcopal conference on May 24th, 1945, reflect a similar spirit. 

“They have taken radical measures that affect the whole future of the country, above all they have taken 

over the Nazi slogan that “the land belongs to him who works it” and that at the very worst time. On the 

threshold of a threatening famine they have thrown the idea of division of the land before public 

opinion, thus thoroughly upsetting the course of agricultural work. Then, without asking the people, that 

is, abandoning the democratic principles they always talk about, they have passed an order to divide the 

land. When that part of the population that loves the land and has always lived on it did not react to this, 

they put it through by force. And they gave land to those who have neither the knowledge nor the 

material resources for its cultivation. 

This order, apart from its illegality and its other injustices, seriously affects the Catholic Church, all of 

whose organs lost their financial basis from one day to the next. The 100 holds of land left to the bishops 

is insufficient even for a living.” (Appendix 26.) 

 

25. Mindszenty’s handwritten note on the land reform. 

 

26. Minutes of one of the resolutions passed by the episcopal conference of May 24th 1945. 

So they begrudged the Hungarian peasant his 5 holds, while to the bishops even 100 were 

insufficient for a living. That is why they opposed the land reform. In a file marked 3969 which 

describes Hungary’s economic life we found the following: 

“One of the preconditions of recovery is that we tempt foreign capital into our country. All 

nationalisation is in direct contradiction to this tendency”. 
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Among the plans, there is, of course, also a recommendation to settle the Jewish question, in which 

we find, among other things: 

“It is our good fortune that the great ‘reservoir’ of Galician and Bukovinian Jews, the millions of the 

Jewish masses in the ghetto, have as a result of the German war of destruction been reduced to some 

500,000”. Mindszenty and Co. called Auschwitz and the destruction of the Warsaw Ghetto, the massacre 

of several millions of people, “our good fortune”. To solve the Jewish problem of Hungary the plan 

recommends “by restoring the legal status quo as of the 19th of March, 1944, everyone appointed to 

public office after that date can be dismissed. Therefore all Jews and half-breeds can and must be 

dismissed”. 

That is how they wanted to restore Horthy’s anti-Jewish laws, but with cynical cunning they add, 

“They are not of course to be dismissed because they are Jewish, but because they were appointed after 

March 19th, 1944”. 

The data in this chapter are merely a few details of the espionage, treachery and reactionary political 

deals of Mindszenty. But on the basis of these facts, anyone can convince himself that democratic 

Hungary resorted to the weapon of justifiable self-defence, when it made Mindszenty and his 

accomplices harmless. Mindszenty has for four years committed a whole series of common crimes under 

the cloak of the church, taking advantage of the patience of democratic Hungary. On the basis of the 

proofs available, the accusations levelled against him cannot be denied. If, nevertheless, when he is 

brought to account, his foreign bosses speak of the imprisonment of innocent priests, they do this to 

divert attention from the truth, which is a heavy accusation not only against Mindszenty but against his 

foreign accomplices. 
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FOREIGN EXCHANGE DEALS BY JOSEPH MINDSZENTY AND HIS ACCOMPLICES 

Mindszenty had quite considerable financial resources at his disposal to realise his political aim. As 

we have already mentioned, an illegal monetary fund of various foreign currencies accumulated in the 

hands of Zsigmond Mihalovics, the director of the Actio Catholica. This could happen because Jozsef 

Mindszenty and his colleagues committed a whole series of acts contrary to the criminal code of the 

land. They sold dollars on the black-market, they built up a veritable network criminally to obtain 

foreign currency abroad by paying over Hungarian currency here. They smuggled great sums of foreign 

exchange into the country and kept them here without reporting them; they used many thousands of 

dollars abroad for political purposes. Apart from this, the secret fund was also considerably boosted by 

the levy of usurious interest rates on those to whom Mindszenty’s economic agents gave loans. 

Since 1945 Mindszenty had brought back considerable sums in dollars from all his trips abroad. 

According to existing regulations, he ought to have reported these. 

In 1945 Mindszenty visited Rome and took 10,000 dollars from Montini, Undersecretary of State to 

the Vatican. He also appropriated 5,000 dollars of the money that Hungarians living in America had 

collected for the people of their old country who had suffered from the war. Apart from an item of 800 

dollars, Mindszenty did not report these 15,000 dollars, to the Hungarian National Bank. He distributed 

10,000 dollars among his bishops and gave 3,000 dollars to the most active executor of his political 

plans, Zsigmond Mihalovics. 2,000 dollars be sold on the black market. 

In 1946 Mindszenty again went to Rome. On this occasion he came back with 19,000 dollars, the 

greater part of which he had been given by the American Cardinal Spellman. Once again 5,000 dollars 

were collected from the Hungarian colony in America. Mindszenty spent 7,000 dollars straight away in 

Rome. He bought himself two cars and gave a third as a present to the director of Vatican Radio. The 

explanation for this is, that the introduction of a suitable Hungarian language programme on the Vatican 

Radio depended on this director. And Mindszenty attached understandable importance to this question 

from political considerations. Since his conversations on this matter had not been successful, he thought 

to achieve his purpose by bribing the director of Vatican Radio. It was in such circumstances that the 

gift of this car was made. Mindszenty, of course, had no right to use the dollars, accumulated through 

contributions by spending them abroad without the consent of the Hungarian National Bank. The 

remaining 12,000 dollars after the cars had been bought, Mindszenty brought home. He kept 2,000 

dollars of this sum for himself and Zsigmond Mihalovics got another 2,000. 4,000 dollars they kept for 

the time being in the Archbishop’s treasury and they only reported a fraction of the sum — 4,000 dollars 

to be exact — to the National Bank. 

In 1947 Mindszenty went to the United States of America. From the financial point of view this trip 

was more successful than any he had yet made. He came back to Hungary with 30,000 dollars. 

According to his own statement he collected this sum from the donations of Hungarians in America, 

although he did not do any collecting during his short American stay. It is therefore certain that he got a 

good part of his sum from other sources. The result of the “collection” was divided into cheques for 

15,000 dollars and notes for another 15,000, but Mindszenty concealed practically the whole sum from 

the authorities. It turned out that there was some difficulty about cashing the cheques in Hungary. For 

one thing, it was improbable that anyone would buy the cheques, whose security would after a time 

become risky. Another thing was that the cheques were signed by Mindszenty himself so that if they 

were circulating and one got into the hands of the authorities it could easily have led to discovery. 

Mindszenty had by this time already been in contact for some time with Tivadar Wydler, director of 

the First Home Savings Bank, through his estate manager, Imre Boka. Wydler sold the dollars 

Mindszenty had swindled on the black market. Up to the summer of 1947 the banker Wydler had taken 

some 4,000 dollars from Mindszenty, and had found a very “reliable” buyer for them in the person of 

Pal Eszterhazy. The cheques, too, which had also found their way to Wydler, he offered to Pal 

Eszterhazy. Eszterhazy and his adviser, Dr. Gabor Horvath, gave between 35 and 40 forints for a dollar 

instead of the legal rate of 11.72 forints. Eszterhazy wanted to give financial support to Mindszenty’s 
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monarchist movement for political reasons. And that is why he paid such a price for the cheques. “It is 

impossible to imagine”, said Eszterhazy in his confession, “that there should have been a businessman in 

Hungary who would pay the price I paid for these cheques and banknotes. I bought these dollars because 

I wanted financially to help Jozsef Mindszenty, the Archbishop of Esztergom and the recognized leader 

of the Hungarian monarchist movement. As I saw it, Mindszenty’s well known ideas on monarchism 

made it necessary for me to give as much financial help as I could to the political line he represented. It 

was in my interests to do so, because I had hopes of considerable material advantages from the 

enthronement of the Habsburg dynasty in Hungary — in the first place of my important estates which 

had been requisitioned for the land reform.” That is why the man who had once been Hungary’s greatest 

landlord, the owner of 210,000 holds, Prince Pal Eszterhazy, took part in Mindszenty’s foreign exchange 

speculations. Pal Eszterhazy’s complete discretion was of course guaranteed, all the more so because 

Wydler reported to Mindszenty via Imre Boka that Eszterhazy would smuggle the cheques out of 

Hungary, so that they would not be circulated in Budapest. Eszterhazy, again motivated by political 

considerations, took 5,000 dollars in one thousand dollar bills from Mindszenty by way of Wydler. He 

was afraid that these high denomination notes might be false but political considerations again 

triumphed. Mindszenty himself admits in his confession that “Imre Boka sold the cheques and dollar 

bills at the black-market rate to Prince Pal Eszterhazy with my previous knowledge and consent.” 

Mindszenty only disposed of a part of the cheques and dollar notes he had, through Pal Eszterhazy. 

Eszterhazy smuggled the cheques and notes he had bought from Mindszenty to Austria to his lawyer in 

Vienna. At the same time of his deal with Pal Eszterhazy, Mindszenty smuggled a 5,000 dollar cheque 

out to Rome. Mindszenty had a personal representative, Gedeon Peterffy, who had gained practice in 

foreign currency deals of the Mindszenty type. On one occasion, when Peterffy was still vice-rector of 

the Budapest Theological Seminary, he sold 1,300 dollars on the black market on Mindszenty’s behalf. 

The 5,000 dollar cheque came into Peterffy’s hands who handed it over to the appropriate office of the 

Vatican. This currency swindle was connected with those collections which the bishops had started at 

Mindszenty’s behest on behalf of the missions and for the contribution known as “Peter’s pence” (the 

financial support given by the churches of the various countries to the Vatican). Mindszenty used the 

sum that had been accumulated this way in Hungary, and by way of compensation he sent the 5,000 

dollars, of which Hungary’s economy had been deprived, to the Vatican in the form of a cheque. This 

procedure was again repeated later. On this occasion Mindszenty used for a similar purpose a sum of 

5,300 dollars that had accumulated in Rome from the Hungarians of America. 

Mindszenty only sold part of the dollar bills he had brought back from his American trip to Pal 

Eszterhazy. He cashed 4,700 dollar at the official rate to avert possible suspicion from himself. 

Mindszenty distributed 3,000 dollars among “missionary priests” sent to Rumania, Yugoslavia and 

Czechoslovakia. 

According to the statement by Andras Zakar, Mindszenty sent 2,000 dollars to the Fascist Hungarian 

priests at Landshut and Munich in the summer of 1947. This sum was divided amongst clericals, who 

had fled from the liberating Soviet troops to Germany and were there actively agitating against 

democracy in Hungary. 

Mindszenty gave Zsigmond Mihalovics a total of 23,000 dollars, partly of foreign exchange he had 

brought with him and concealed from the National Bank, and partly from large dollar donations from 

Americans who had been to Esztergom (e.g. Mr. Fox, Mr. Brown and Mr. Flynn). Jozsef Mindszenty 

himself admits that he got at least 60,000 dollars, from these three Americans at Esztergom. 

Miklos Nagy, the leader of the Religious Department of Actio Catholica, who was in charge of the 

illegal monetary fund of that organisation after Mihalovics’s flight, admits that the latter had definitely 

given financial support to the enemies of democracy in Hungary. It also appears from the statements of 

Miklos Nagy and Laszlo Toth that Mihalovics devoted part of this illegal fund to paying people who 

supplied him with news items. 

Mihalovics did his foreign currency deals through Karoly Foldes, a Budapest tradesman, who had 
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for a long time supplied Mindszenty. His statement shows, that apart from the 27,000 dollars he got 

from Mindszenty, Mihalovics deprived Hungary’s National Economy of at least a further 20,000 dollars 

and 15,000 Swiss francs. Zsigmond Mihalovics had regularly paid the dollar aid sent by Hungarians in 

America into the account of Sandor Prager, a Budapest oil merchant who had left the country. Sandor 

Prager on the other hand paid the black market rate for these sums in forint. Karoly Foldes further 

reveals, that in 1947 he sold 15,000 dollars on the black market on behalf of Mihalovics. After the 

departure of Zsigmond Mihalovics, Miklos Nagy took charge of the illegal monetary fund of the Actio 

Catholica. 

According to Miklos Nagy’s statement Mihalovics had at this time left 24,000 dollars and 15,000 

Swiss francs with Janos Varadi. Janos Varadi confirms this. Varadi, in obedience to the instructions of 

Miklos Nagy, sold 4 000 dollars on the black market and Nagy accordingly received 106,000 forint. 

After the flight of Zsigmond Mihalovics, Miklos Nagy and, with the knowledge and consent of his 

superior authorities (Zakar, Mindszenty), Janos Varadi dealt with those currency offences that Zsigmond 

Mihalovics had formerly himself conducted. It is characteristic of these transactions that Janos Varadi 

did not find even usury incompatible with his position as a monk. Through his confidential agent, 

Gyorgy Nagy, Varadi lent 200,000 forint at the usurious rate of 2% per week. This lending business was 

financed by the illegal fund and was meant to increase that fund. 

Varadi also continued Mihalovics’s affairs in other respects. He has admitted that the Jesuit monk, 

Jacob Raile, a trusted agent of Mihalovics, always reported in cypher in his letters to Budapest what 

dollar aid he disposed of. He then paid this sum into the account that Dr. Dezso Tolnai, director of the 

Hungarian National Savings Bank, had in the United States of America. Tolnai, on the other hand, paid 

the black market equivalent in forint to Varadi. Tolnai has admitted that he was preparing to flee the 

country and that is why he was trying to accumulate a considerable dollar account abroad. He was 

connected with Varadi and Jacob Raile because Raile had been the vice-president of the National 

Savings Bank. Up to now Raile deposited 5,000 dollars of the foreign aid meant for Hungary in Tolnai’s 

account. Co-operation between the banker, Dezso Tolnai, and the Jesuit monk, Janos Varadi, also 

proved fruitful to them in other ways. Varadi gave Tolnai 50,000 forints of the illegal fund in September 

1948. This sum was lent to the furrier, Sandor Gosztonyi, who paid in return for the loan a usurious rate 

of 2,500 forints a month to Varadi. 

The facts of the police investigation prove that through these various foreign exchange offences 

described in detail above, Jozsef Mindszenty deprived Hungary’s national economy of about 97,000 

dollars. Further it was with his knowledge and consent that Zsigmond Mihalovics and Janos Varadi 

concealed another 25,000 dollars and 15,000 Swiss francs from the authorities. The participants in the 

Mindszenty case have been proved to have caused something like 120,000 dollars worth of damage to 

the Hungarian State. 

Mindszenty in order to emphasize his hostility towards democracy in Hungary refused in 1945 to 

accept his pay from the state which had been fixed at three times that of the prime minister. At the same 

time he has pocketed about 4 million forints from the dollars he has so far been found to have sold in the 

black market, a great part of which sum was “fees” for his “information” activities. 
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The Hungarian police authorities arrested Jozsef Mindszenty, who, together with his 

accomplices: organised an illegal monarchist movement in which he played a leading part; 

prepared regular espionage reports on political, economic and military questions in Hungary for 

the Budapest representatives of a foreign Great Power; was leader of the international espionage 

organisation inside the Actio Catholica; and gave it enormous financial support, causing 

Hungary’s economic life some 4 million forints worth of damage by his foreign exchange 

speculations: — they arrested him on a charge of having committed treason, espionage, crimes 

aimed at overthrowing the republic, and foreign exchange speculation. 

The above documents convincingly and undeniably justify the charges against Mindszenty, 

and the trial that is soon to begin will cast light on every aspect of Mindszenty’s list of crimes. 

But even on the basis of the documents, every objective observer must recognise that there is no 

question of persecuting the church or the priests, or of infringing the freedom of worship, as 

some have falsely and tendentiously tried to make out, but of bringing a determined enemy of the 

Hungarian people to account. 
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APPENDICES 

 

 

PART OF THE ORIGINAL HANDWRITTEN PLAN BY PROF. JUSZTIN BARANYAI 

 

He appears to be the only acceptable authority to appoint a new government, just as the Metropolitan 

of Athens was two years ago. 

He would have to appoint the new government at the beginning of an American occupation. He 

would, of course, form a new government on the broadest possible bases, that is, excluding the 

Communists, through the Conservatives, the Liberals and the Radicals to the Social Democrats, he 

would justly draw in every political factor. 

 

 

(See page 17) 
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PART OF THE STATEMENT BY ZAKAR, MINDSZENTY’S SECRETARY 

On the basis of the above there can be no doubt that Mindszenty is the most outstanding 

representative of monarchism in Hungary, who since his appointment as Prince Primate has to the best 

of my knowledge not stopped discussing these questions, but has applied them to the concrete 

Hungarian political situation, to the parties and to the international situation too. As a high priest who 

held the highest ecclesiastical dignity in Hungary, he had, and has, undoubted prestige among 

monarchist factors and individuals. They look on him as leader. 

Summarising the above part of my statement I declare that the Prince Primate, on the occasion of his 

American journey, was fully aware of the way his conversations were directed towards the overthrow of 

the Hungarian Republic, and he therefore warned Zsamboki, who prepared the various meetings with 

special care, to organise them in a completely secret way, because it would certainly do no good if 

anyone got to know of them. 

I know that the position or rather, the fate, of the Hungarian Holy Crown had for a long time been a 

matter of great concern to the Prince Primate. He had taken a number of measures which were all aimed 

at seeing that they should not bring back to this country the Hungarian Holy Crown which was in the 

possession of the American military authorities, but that they should give it to Rome, to the Vatican. 

Dr. Andras Zakar. 

(See page 28) 
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STATEMENT BY SECRETARY ZAKAR 

After Schoenfeld’s farewell visit in August, 1947, there arrived the American minister Chapin, who 

shortly after called on the Primate at Esztergom to introduce himself. 

In September, the Prince Primate accompanied by me, went to the United States Legation in 

Szabadsag Square to return the visit. I know that in the course of this the Prince Primate told the minister 

of the press attacks against him, and that as far as he knew, the left-wing watched church sermons. The 

Prince Primate then asked the minister whether a change in the international situation could be expected 

in the near future. This question by the Prince Primate was of course really meant to find out whether the 

outbreak of war could be expected in the near future or not — and those present understood this. Chapin, 

in his answer, explained that the situation was tense, and that the key to the question was a German 

peace. If this could not be satisfactorily solved, the outbreak of war was probable. He further asked 

Chapin what was his opinion of Otto, and whether he knew him. Chapin answered that according to 

serious leading politicians in America, it would be possible to resurrect monarchism in Hungary, which 

would, of course, involve Otto’s person too. He himself thought Otto a very serious and talented man. In 

answer to Chapin’s question as to who were the leaders of monarchism in Hungary, the Primate 

enumerated the following people: Count Cziraky, Jusztin Baranyai, Moric Eszterhazy, and Margit 

Slachta. 

It was my opinion and impression of the whole conversation that Chapin was in essence pointing the 

way for the Primate’s further behaviour, and indicating support for him. 

As far as I can remember, Chapin asked for facts on the activities of the Communists in the course of 

this talk. The Primate declared that we too, played our part in this difficult struggle partly by 

enlightening and strengthening the faithful (e.g. by way of circulars), and partly by strong organisational 

work. 

Chapin declared that he thought the Primate’s pastoral letters effective weapons in the fight against 

Communism, and that it was absolutely necessary to continue issuing pastoral letters in this tone. 

It was not long after this meeting, in September, 1947, that the Prince Primate sent Chapin his 

known letter on the question of sending the Holy Crown of Hungary to the Vatican. 

At the end of 1947, about December, I personally took an invitation to minister Chapin, in which the 

Primate invited him and his family to Esztergom. 

Chapin answered this invitation in writing, and said whom he would bring with him, and in 

February, 1948, accompanied by Koczak and his wife, Chapin paid his visit. 

I do not know of the contents of this talk, because the Primate did not tell me about it, but from his 

words I would point out that he was not satisfied with the visit of the Americans, and that he thought 

they lacked forcefulness in facing the Hungarian democracy, and in not taking stronger steps in the 

interests of the Church. (See pages 32, 33) 

Dr. Andras Zakar. 
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ZSIGMOND MIHALOVICS’S LETTER TO MINDSZENTY 

Your Eminence! 

My Gracious High Pastor! 

I am moved now when I start to write this letter to you, one I know for sure will get to Your 

Eminence. Heavy is one’s state of mind when one has gone out into the world after the middle of life 

and does not know when he will be put to everlasting rest. Even now I feel as someone who has not yet 

awakened to reality. I have not been tortured as yet by the idea that I am homeless and a jailbird. 

My days are devoid of suffering. In my dreams, however, I remember Your Eminence, my friends, my 

favourite spots, but as vividly as if they had turned up in my very room. I brood long in this fashion and 

feel warm regards to me. As a matter of fact, I am grateful to Providence that my body is no trouble to 

me ; I went through the days of flight and hiding without any physical suffering headaches or other 

similar ailing conditions. I have even got used to the warm air and sirocco of Rome and the oily dishes. 

It seems many people must be praying for me for I do not suffer even the slightest discomfort. 

Pardon the faulty typing but I am tapping these lines myself and I shall surely make many mistakes. 

On the way I made two reports to Your Eminence and when on August 2nd, I arrived at Rome I was 

immediately able to send a few lines to you, my dear high pastor. I wonder whether you have received 

these lines of mine. 

2. Just to be safe I shall give a brief summary of my journey. 

I stayed until July 11th, at the Pazmanaeum. I did not however, leave my room on the 1st floor; not 

even the porter knew that I was in the building. Bishop Binds went through the Pazmaneum too but he 

did not know either that I was there. The principals were afraid that I would be followed and captured in 

Vienna, for everything is uncertain in this city. There is a censorship of mail, telephone lines are tapped, 

and people disappeared from the street even during my stay there. I did not even visit the nunciature if 

for no other reason than because it is situated in the Russian zone and it is in the immediate 

neighbourhood of the GPU. I spend the time making notes and studying English. 

Father Flynn came right away and brought clothes as well as money. Soon he reported to me that the 

American Legation cannot be of help to me. They could not in Budapest either. Then the Father went to 

Munich and phoned from there to Mgr. Swanstrom. He came back from him with the information that I 

am expected in America but that it may take a month before I can go. To Rome, however, I can start 

immediately. I chose the latter alternative. Then he took me to the American Secret Police where I was 

immediately given an identity card in four languages in the name of Sigmond Michler with which I was 

to go to Salzburg, There I will be met by one of the chief agents from Vienna and they, with the 

Salzburg agent, will prepare my way to Rome. This is how I left at midnight on July 11th. It was easy to 

cross the river Enns, the Russians just glanced at my forged identity papers, and so I was outside the iron 

curtain, in the American zone. 

In Vienna I experienced a strong feeling against the Russians. I had the same experience in the 

Burgenland. I used to read with enthusiasm the excellent numbers of the Wiener Tageszeitung. They 

have the courage to write, and boldly, in a clever way though the Russians are there. The paper carried 

Your Eminence’s statement on the front page, the same article for which the abominable Magyar 

Nemzet so badly attacked Your Eminence. While I was in town, the Socialists stuck up huge posters 

against the Communists at the beginning of the Tito affair. I read the courageous and determined 

speeches of the Minister of Home Affairs, Gruber, with great pleasure. Food, too, has improved as a 

result of the Marshall Plan. In the Pazmaneum food was scanty enough and even that was from the 

charity of the W.R.S. The principals are wonderful people, both Prelate Leopold whose spirit was a great 

source of inspiration for me, and Father Adam whose clever insight into the depths of the soul I viewed 

with respect. I talked to the seminarists about the situation at home on two occasions. 

3. So I arrived at Salzburg on July 12th. As soon as I got out at the station I was recognized, as 

frequently happened later too. Many thousands of Hungarians are struggling along here. This is where I 
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found out that the indictment against me had been drawn up and that the Minister of Home Affairs had 

issued a general warrant of arrest. 

I immediately visited the office of the CIC, the Viennese agent, however, had not yet arrived, he was 

only expected on Saturday. It was Monday when I went up there. On Wednesday Father Flynn arrived 

too, but he soon returned to Vienna because he thought that I could start for Rome. On Saturday I was 

really able to talk with the Viennese deputy and also with Mr. Green, the head at Salzburg, who both 

thought that I could start within five days at the latest. My case really got started. I was not pleased, 

however, that they wanted to take me by way of Yugoslavia. The five days passed; and even by July 

25th nothing had happened. 

1 was put up at the Palace of Archbishop Rohracher. The Archbishop... 

...may not permit some activity which would bring difficulties to it. If, for instance, I take a 

relentless stand against Communism at home in, let us say, a memorandum or article sharply sketching 

the situation and I do this under the auspices of the N.C.W.C., then Moscow may take revenge by, for 

instance, stopping the operation of the W.R.S. in Poland, too, as it has done in Hungary. It is interesting 

that New York still maintains that we need not bring before the public the methods used in Hungary, lest 

the situation be aggravated. 

I have therefore already asked them not to bind me too closely to their organization. I should not 

seem to belong to them at all; I should be given complete freedom of activity. I am being hampered 

already. One of the big papers appearing in millions of copies offered to publish three of my articles. 

Now and then I work on my memoirs, which I should like to present to that part of the public that can 

properly be regarded as Catholic. But I cannot work, lest I ruin the chances for my journey to America 

and bring discomfort to my future employers. 

I have had detailed talks with a priest called Sullivan, our press agent in Rome. He himself will 

report the matter to the press people at home and I asked Father Flynn to put it before the authorities on 

the N.C.W.C. But I did not consider this sufficient and sent some letters to my own acquaintances in 

America proposing an adequate solution. 

I must go to America to settle this problem of a press service and also to get help to our Hungarians 

who are being dispersed all over the world. 

My heart’s desire is to settle down in America and to have in the meantime an opportunity to return 

to Europe every half year to be able to talk over matters in Rome, Paris, Bruxelles and in Switzerland. 

To this plan I beg my Chief Pastor’s efficient support if it meet with Your Eminence’s approval. 

a) Would it not be too much to beg you to write a letter to Cardinal Spellman, and, calling his high 

attention to me, would Your Eminence please recommend that they should not place me in some 

department of the N.C.W.C. but that they should support me somehow, leaving me seemingly 

independent so that I should take the responsibility for everything which would favour my proposals in 

the fight against the greatest menace of our age. I feel that such a letter could easily settle my problems 

in New York. 

b) If possible be so gracious as also to give me a letter to the effect that Your Eminence is glad to see 

the organisation of such information activity and also that it is your pleasure that this be managed by me. 

c) Be pleased, Your Grace, to effect measures for starting the collection of data and for getting fresh 

material to me as soon as possible. Your Eminence anyway receives much information and that in itself 

would mean a lot if you could make this material available to me. It would also mean much to me if I 

could get points of view on how to act and what to stress. I think that by now I am in circumstances 

which allow me to do worthy service to this cause which I consider very important. 

d) Be pleased, Your Eminence, to permit me to take the initial steps for the establishment of a 

permanent information bureau and that for that purpose I should try to obtain material aid in America. 

Returning to the question of Hungarians living abroad let me propose that You should commission 

somebody with the task of helping them spiritually, culturally and socially. The person doing this would 

have to be above the priests of the Vatican. 
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These measures would have to be brought to the knowledge of the Vatican, too, or rather the 

approval of the Vatican would also have to be sought. Also we should ask that the Holy Father should 

give his highest support for the saving of the Hungarian souls in danger of perdition. 

Who should this person be? When I arrived, everybody, even the priests of the Vatican Mission 

thought that now I should take over direction in all Europe. Of course I could not have done this and so I 

avoided all such suggestions. It is certain, however, that among the émigrés I am the highest Church 

dignitary and my persecution also lends a certain prestige to my person. It is not I who propose it but 

should I be chosen, I would accept it, even if I went to America. America is no distance at all by plane 

and letters arrive at their destination in four days by air mail and the answer comes back in another four. 

(See page 36) 
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And if the importance of the plans were understood in America and freedom of movement as well as 

the means were given, then I could return to Europe at half yearly intervals. 

As far as material support is concerned, Ivan Der might be of help. 

In pastoral duties the priests of the Vatican Mission could be of help. The policy is not set by me but 

by Kozi-Horvath and I could talk with him. 

All this I leave to Your Eminence. In all I shall do as You order me. I do not desire anything. If I 

have no other possibility I shall gladly take a small parish anywhere in the world. 

Circumstances made me make these recommendations. I myself see with consternation that I have 

become an interesting personage whose name is known everywhere. I think that this circumstance 

should be taken advantage of. 

I am able to send this letter through English official channels in a week. The courier will return and 

will be ready to bring me the material which I can obtain. If Mr. Zakar would prepare for me all that is 

available, I ask you to give the material five days after the receipt of this letter to Miklos Nagy, not, 

however, writing anything on the well-sealed envelope. 

Considering my negotiations with the English, it is possible that this service can be made regular. On 

this, however, I cannot give you details, perhaps in two or three weeks I will. In any case I am in a 

position to transfer important information to both of the most important places. 

For myself, I humbly ask for authorisation to say mass and hear confession. 

I am just re-establishing my temporarily broken connections with the ‘Caritas’ and asking this 

organization to go on helping Hungarian Catholics. I imagine that it is still possible to direct foreign aid, 

including money, to the addresses of institutions and persons. 

Besides giving help to those at home I also want to ask these organisations to offer their support to 

help the Hungarians dispersed in Europe. 

My letter has become quite long. I ask Your Eminence’s pardon. 

In the fervent hope that I can soon receive Your Eminence’s answer through the safe channel I 

pointed out, and that I shall, receive valuable material therein, I remain, deeply moved in soul kissing 

Your Eminence’s Holy Scarlet even from this distance, 

with the highest esteem.  

Signed: Zsigmond Mihalovics. 

(See pages 37, 38) 


